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Ozvěny MĚSTO

Rada města Slatiňany projednala
na 24. schůzi Rady města Slatiňany

2. října 2023
Rada města schválila zřízení věcného bře-
mene na části (31,8 m2) pozemkové parce-
ly č. 706/41 v kat. území Slatiňany, ve sprá-
vě Povodí Labe s.p., které bude spočívat 
v právu města Slatiňany užívat předmětný 
pozemek, vstupovat a vjíždět na tento po-
zemek za  účelem provádění nezbytných 
prací spojených s opravami, revizemi a re-
konstrukcí nebo s  odstraněním havárií 
dvou výústních objektů v  areálu městské 
plovárny. 
Rada města schválila upravený odpisový 
plán na rok 2023 pro příspěvkovou organi-
zaci Školní jídelnu Slatiňany.
Rada města projednala Zprávu o posouze-
ní a hodnocení nabídek k veřejné zakázce 
s  názvem: „Pořízení komunálního vozu 
pro město Slatiňany“ a  rozhodla o  vylou-
čení účastníka společnost NIPASS s.r.o., 
IČ: 27507564 v souladu s ust. § 48 odst. 2 
písm. a) zákona č. 134/2016 Sb. o zadává-
ní veřejných zakázek, ve znění pozdějších 
předpisů z  důvodu nesplnění zadávacích 
podmínek. Dále rada města rozhodla o vy-
loučení účastníka společnost AGROME-
TALL s.r.o., IČ: 46508244 v souladu s ust. 
§ 48 odst. 2 písm. a) a b) zákona č. 134/2016 
Sb. o zadávání veřejných zakázek, ve znění 
pozdějších předpisů z  důvodu nesplnění 
zadávacích podmínek. 
Následně rada města rozhodla dle ust. 
§ 127 odst. 2 písm. h) zák. č. 134/2016 Sb. 
o  zadávání veřejných zakázek, ve  znění 
pozdějších předpisů o zrušení zadávacího 
řízení na podlimitní veřejnou zakázku s ná-
zvem „Dodávka komunálního vozu pro 
město Slatiňany.“ 
Rada města schválila 17. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 98 456 055,- Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 25 685 067,81 Kč) a ve výdajové 
části 124 141 122,81 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč) ve  znění zprávy č. 
4/24.
Rada města schválila čerpání z  investiční-
ho fondu Mateřské školy Slatiňany ve výši 
168  141,60 Kč na  nákup nového nábytku 
do Kytičkové a Motýlkové třídy.
Rada města schválila bezplatný vstup 
na  akci „Vánoce na  Švýcárně“ ve  dnech 
30. 11. 2023, 7. 12. 2023 a 14. 12. 2023.
Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k veřejné zakázce malého rozsahu 
s  názvem Rekonstrukce bytu č. 13 v  DPS 
Farská 765 a schválila výsledek zadávacího 
řízení. Následně rozhodla o výběru k uza-
vření smlouvy účastníka zadávacího řízení 
na tuto veřejnou zakázku, kterým je Michal 
Tichý, IČ: 691 16 059.
V  různém starosta seznámil radu města 
s  návrhem na  uzavření dodatku pojistné 

smlouvy na  tartanový povrch atletického 
oválu s UNIQA pojišťovnou a.s. na pozem-
kových parcelách č. 189/87 a č. 189/1 v ka-
tastrálním území Slatiňany a  rada města 
schválila uzavření dodatku k  pojistné 
smlouvě č. 2736326182 s UNIQA pojišťov-
na a.s., jehož předmětem je pojištění tarta-
nového povrchu atletického oválu. 
Dále starosta města seznámil radu města 
s informací o možném převzetí atletického 
oválu do užívání. 
Starosta města rovněž seznámil radu měs-
ta, že se novým členem zastupitelstva měs-
ta Slatiňany stal pan Ing. Jan Pilař (namísto 
pana Ing. Roberta Koblížka, který z pozice 
zastupitele odstoupil).
Rada města předala podle § 56 odst. 2 zá-
kona č. 491/2001 Sb. o volbách do zastupi-
telstvech obcí osvědčení o zvolení členem 
zastupitelstva města Slatiňany Ing.  Janu 
Pilařovi.
Rada města vzala na  vědomí vypuštění 
rybníku Mazánek z důvodu výlovu konané-
ho dne 8. 10. 2023.
Rada města neschválila přidělení fi nanč-
ního příspěvku spolku „Hurá na výlet“ z.s., 
Školní náměstí 11, 537 01 Chrudim.

Rada města Slatiňany projednala
na 23. schůzi Rady města Slatiňany

20. září 2023
Rada města souhlasila s  uzavřením Do-
datku č. 1 ke  Smlouvě o  dílo č. MěÚ-
Sl/0038/2023/SM se společností GEOGARD 
s.r.o., jako dodavatelem stavby „Oprava 
pobřežní zdi Chrudimky, Slatiňany – ulice 
Na  Ostrově“. Práce na  uvedené akci byly 
zahájeny 26. 6. 2023, dílo mělo být do-
končeno do  23. 9. 2023. Zhotovitel požá-
dal o změnu termínu dokončení díla, a to 
z následujících důvodů: Po osazení ocelo-
vé štětové stěny a  následném odbourání 
stávající poškozené kamenné opěrné stě-
ny byla odhalena vrstva deskovité opuky, 
která neumožňovala realizaci nové stěny 
dle projektové dokumentace. Proto muse-
la být upravena projektová dokumentace, 
což si vyžádalo určitý časový prostor. V ná-
vaznosti na nový statický výpočet byl změ-
něn celkový tvar opěrné stěny, především 
její založení. Dodatkem byl prodloužen ter-
mín plnění do 16. října 2023.
Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k veřejné zakázce malého rozsahu 
s názvem – Dodávka a  instalace vybavení 
– Atletický ovál a přilehlá sportoviště Slati-
ňany a schválila výsledek zadávacího řízení 
na  dodavatele uvedené veřejné zakázky 
v pořadí:
I. LA Sport s. r. o., nabídková cena 
1 587 830,- Kč bez DPH
II. JIPAST akciová společnost, nabídková 
cena 1 856 946,- Kč bez DPH.
Následně rada rozhodla uzavřít smlouvu 
s vybraným dodavatelem uvedené veřejné 

zakázky, kterou je společnost LA Sport s. r. o.
Rada města schválila uzavřít Dodatek č. 1 
ke smlouvě o dílo ze dne 24. 10. 2022 se 
společností Společnost Slatiňany Spor-
toviště, se sídlem Chládek Tintěra, IČ: 
252 53 361, jako dodavatelem akce – Re-
konstrukce atletického oválu a  přilehlých 
sportovišť. Dne 24. 10. 2022 byla uzavřena 
Smlouva o dílo se společností Společnost 
Slatiňany Sportoviště, se sídlem Chládek 
a Tintěra, Pardubice a. s., K Vápence 2677, 
530 02 Pardubice, IČ: 252 53 361 na stavbu 
Rekonstrukce atletického oválu a  přileh-
lých sportovišť.
V  Dodatku č. 1 je řešeno kromě dílčích 
změn v systému fakturace a kromě dopl-
nění zástupce stavbyvedoucího zejména: 
Změna termínu plnění (změna odkládací 
podmínky)
- původní odkládací podmínka byla sjed-
nána do 30. 6. 2023. Tím, že datum 30. 6. 
2023 uplynulo, pak v zásadě tato odkládací 
podmínka pozbyla svého časového význa-
mu a v době do 30. 6. 2023 nebyla vlastně 
aktivována (neboť do té doby nebylo obdr-
ženo „pravomocné rozhodnutí o přidělení 
dotace“).
- obě smluvní strany nicméně deklarovaly 
zájem na pokračování plnění, tj. objedna-
tel zájem na  zhotovení díla a  zhotovitel 
zájem na  to toto dílo realizovat, a  navíc 
objednatel obdržel schválení o fi nancová-
ní v rámci přidělené dotace, tedy smluvní 
strany na  základě dodatku sjednávají, že 
k 17. 7. 2023 se dohodly, že objednatel pře-
dá staveniště zhotoviteli a dojde tím k za-
hájení díla (které dále bude zhotovováno 
dle sjednaných termínů). Tento postup se 
jeví i  jako efektivní, hospodárný a účelný, 
neboť ke zhotovení díla dojde ve stavební 
sezoně 2023, bude tím moci být čerpána 
schválená dotace a navíc plnění proběhne 
za podmínek uzavřené Smlouvy.

Rada města Slatiňany projednala
na 21. schůzi Rady města Slatiňany

6. září 2023
Rada města vzala na vědomí zprávu o vy-
hlášení ředitelského volna v Základní škole 
Slatiňany.
Rada města zrušila usnesení č. 1/2002 ze 
dne 4. 12. 2002, a v souvislosti s tím svěřila 
správnímu odboru MěÚ působnost v roz-
hodování o uzavírání smluv o nájmu hro-
bových míst podle § 25 zákona č. 256/2001 
Sb., o pohřebnictví v platném znění.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
o nájmu části pozemkové parcely č. 337/1 
o celkové výměře 27 m2 v kat. území Škro-
vád za nájemné ve výši 163,- m2/Kč/rok.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
o nájmu části pozemkové parcely č. 397/6 
o celkové výměře 26 m2 v kat. území Slati-
ňany za nájemné ve výši 163,- m2/Kč/rok.
Rada města 1. schválila provést na  části 
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pozemkové parcely č. 613/1 v  kat. území 
Slatiňany stavbu zařízení distribuční sou-
stavy – kabelového vedení nn, které bude 
vybudováno společností ČEZ Distribuce, 
v rámci akce s názvem: „CR Slatiňany, Škro-
vád č.p. 53knn“, a zároveň schválila zříze-
ní věcného břemene na  části (cca 8 bm) 
pozemkové parcely č. 613/1 v  kat. území 
Slatiňany, které bude spočívat v právu spo-
lečnosti ČEZ Distribuce, a. s., umístit, pro-
vozovat, opravovat, udržovat a  provádět 
obnovu, výměnu a  modernizaci zařízení 
distribuční soustavy vybudované v  rámci 
této stavby.
Rada města schválila plán odpadového 
hospodářství města Slatiňany pro období 
2023–2027, zpracovaný společností ISES, 
s. r. o., IČ: 64583988. Město má zákonnou 
povinnost mít zpracovaný plán odpadové-
ho hospodářství.
Rada města schválila uzavření Smlouvy 
o  centralizovaném zadávání veřejných 
zakázek na nákup elektřiny a plynu s Ma-
teřskou školou Slatiňany, se Základní ško-
lou Slatiňany, se Školní jídelnou Slatiňany 
a  Základní uměleckou školou Slatiňany 
a  schválila výjimku z  vnitřní směrnice č. 
MěÚSl/00007/2020/RAD, o  zadávání ve-
řejných zakázek malého rozsahu. V  ná-
vaznosti na to schválila provádění nákupů 
elektřiny a plynu pro Město Slatiňany, T. G. 
Masaryka 36, 538 21 Slatiňany, Mateřskou 
školu Slatiňany, Základní školu Slatiňany, 
Školní jídelnu Slatiňany a  pro Základní 
uměleckou školu Slatiňany na  komoditní 
burze POWER EXCHANGE CENTRAL EURO-
PE, a.s., IČ 27865444. Tímto postupem do-
jde k úspoře ve výdajích města a městem 
zřizovaných subjektů za elektřinu a plyn.
Rada města schválila udělení plné moci 
pro přístup do aplikace PARC (vlastní bur-
zovní systém) starostovi města Slatiňany 
Ing.  Janu Brůžkovi, internímu auditorovi 
města Slatiňany Petru Krejčíkovi a vedoucí 
odboru správního MěÚ Slatiňany Veronice 
Novotné. 
Rada města schválila na základě § 134 zá-
kona č. 262/2006 Sb., poskytnutí odměny 
řediteli Základní umělecké školy Slatiňany 
k ocenění pracovních zásluh při dlouhole-
tém úspěšném vedení školy. Během pro-
jednávání a hlasování pan Petr Šotta opus-
til místnost z důvodu střetu zájmů.
Rada města schválila 15. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 98 038 675,- Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 25 685 067,81 Kč) a ve výdajové 
části 123 723 742,81 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč).
Rada města doporučila zastupitelstvu 
města schválit program 9. zasedání zastu-
pitelstva města Slatiňany. 
Rada města schválila převod částky 
110  000,-Kč z  investičního fondu ZUŠ 
Slatiňany do  rezervního fondu ZUŠ Sla-
tiňany a  schválila čerpání z  navýšeného 

rezervního fondu ZUŠ Slatiňany ve  výši 
do 293 054,49 Kč na dokrytí nákladů spo-
jených s opravou kůlny. 
V  různém starosta seznámil radu města 
s  žádostí o  zmocnění společnosti Servis: 
Boháč Milan k jednání s pojišťovnou ve vě-
cech souvisících s  likvidací pojistné udá-
losti a  opravou vozidla DACIA DOKKER. 
Rada města následně zmocnila společnost 
Servis: Boháč Milan s.r.o., IČ 25999966 
k jednání s pojišťovnou ve věcech souvise-
jících s vyřízením likvidace pojistné událos-
ti a opravou vozidla DACIA DOKKER. Dále 
rada města vzala na vědomí vyhlášení ře-
ditelského volna dne 29. 9. 2023 v Základní 
umělecké škole Slatiňany.

Rada města Slatiňany projednala
na 22. schůzi Rady města Slatiňany

18. září 2023
Rada města schválila upravený odpisový 
plán na rok 2023 pro příspěvkovou organi-
zaci Základní školu Slatiňany. 
Rada města neschválila dle § 133 zák. č. 
262/2006 Sb., zákoník práce, přiznání spe-
cializačního příplatku pedagogického pra-
covníka ředitelce Mateřské školy Slatiňany 
od 1. 10. 2023 a doporučila ředitelce Ma-
teřské školy Slatiňany promítnout environ-
mentální výchovu do školního vzdělávací-
ho plánu a dalších dokumentů a návazně 
do  každodenního života mateřské školy 
a doložit rozsah environmentální výchovy. 
Rada města neschválila na základě § 131 
zák. č. 262/2006 Sb., zvýšení osobního pří-
platku za výkon činnosti uvádějícího učitele 
ředitelce Mateřské školy Slatiňany od 1. 10. 
2023. 
Rada města schválila provést na části po-
zemkové parcely č. 339 v kat. území Škro-
vád stavbu zařízení distribuční soustavy – 
nového kabelového vedení nn, které bude 
vybudováno společností ČEZ Distribuce, 
a. s., v  rámci akce s názvem: „CR Slatiňa-
ny, Škrovád č. parc. 86/5-knn“ a  schválila 
zřízení věcného břemene na části (cca 33 
bm) pozemkové parcely č. 339 v kat. území 
Škrovád, které bude spočívat v právu spo-
lečnosti ČEZ Distribuce, a. s., umístit, pro-
vozovat, opravovat, udržovat a  provádět 
obnovu, výměnu a  modernizaci zařízení 
distribuční soustavy.
Rada města schválila zrušit adresnou evi-
denci a  vydávání elektronických známek 
v  rámci svozů „dům od  domu.“ Adresná 
evidence byla v  minulosti zřízena s  cí-
lem umožnění nastavení slevy za  popla-
tek za  odpady občanům, kteří odevzdají 
předem daný počet pytlů s  tříděným od-
padem. To by však penalizovalo ty obča-
ny, kteří tohoto odpadu produkují malé 
množství, a proto současné vedení města 
přijetí takovéhoto systému v budoucnu ne-
předpokládá. Zvažováno je nastavení ceny 
v budoucnu spíše dle objemu odevzdáva-
ného směsného komunálního odpadu. 
Rada města v návaznosti na zrušení adres-

né evidence v rámci svozů „dům od domu“ 
schválila uzavření dodatku č. 3 k Smlouvě 
na  zajištění některých samostatně vytří-
děných využitelných složek komunálního 
odpadu č. MěÚSl/0426/2019/SM ze dne 
20. 12. 2019, uzavřené se společností Gra-
nplast s.r.o. Dodatek ruší povinnost spo-
lečnosti načítat elektronické známky při 
svozech na  plastových pytlech a  balících 
a ruší dodávky samolepících štítků pro tisk 
elektronických štítků. Povinnost dodávání 
plastových pytlů zůstává. Společnost Gran-
plast bude nadále při jednotlivých svozech 
v rámci svozů TO formou „dům od domu“ 
zjišťovat počet svážených plastových pyt-
lů a balíků a údaje o hmotnosti či množ-
ství sváženého odpadu. Tyto údaje předá 
městu na vyžádání, a to pro účely evidence 
a pro účely sestavování výkazů pro autori-
zovanou společnost, která v České repub-
lice provozuje systém sběru a  recyklace 
obalových odpadů. 
Rada města schválila uzavření Příkazní 
smlouvy s advokátkou Mgr. Libuší Němco-
vou, IČ 87403447, jejímž předmětem jsou 
zadavatelské činnosti (výběrové řízení) 
na zajištění provozu sběrného dvora.
Rada města schválila uzavření dodatku 
k nájemní smlouvě na byt č. 4, 1 + 1, v domě 
čp. 835 na Starém náměstí ve Slatiňanech, 
o prodloužení nájmu bytu na dobu určitou.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
na vyhotovení Prohlášení vlastníka o  roz-
dělení práva pozemku na vlastnické právo 
k jednotkám 30-ti bytových jednotek v by-
tových domech č.p. 832, 833, 834 a  835, 
Staré náměstí, Slatiňany, s  Ivanou Hudo-
vou, IČ 64221741, za podmínky schválení 
příslušného rozpočtového opatření. Jedná 
se o  přípravu nutného podkladu pro bu-
doucí další etapu prodeje městských bytů 
na Starém náměstí.
Rada města vyhlásila Dotační program pro 
poskytování dotací z rozpočtu města Slati-
ňany pro rok 2024. Pravidla jsou zveřejně-
na na  www.slatinany.cz, včetně formuláře 
žádosti o  dotaci a  formuláře vyúčtování 
dotace. V  písemné podobě je lze získat 
na  správním odboru městského úřadu, 
telefon 469  660  242. Předpokládaný ob-
jem peněžních prostředků pro rok 2024 
je 500 000,- Kč. Přesný objem bude znám 
po schválení rozpočtu na rok 2024.
Rada města odložila projednání změny 
smlouvy na zajištění svozu směsného ko-
munálního odpadu s  AVE odpadové hos-
podářství s.r.o. 
Rada města odložila provedení kontroly 
identifi kačních čipů u nádob na směsný ko-
munální odpad ve Slatiňanech společností 
AVE odpadové hospodářství s.r.o. Kontrola 
a  dokončení čipování nádob bude vhod-
nější až po rozhodnutí o konkrétní formě 
nastavení poplatku za  svoz komunálního 
odpadu.
Rada města schválila 16. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
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Vážení spoluobčané, 
uplynulý měsíc na radnici probíhal převážně 
ve znamení „běhu“ kolem nového atletické-
ho oválu. Rozumím tomu, že jako občané si 
možná často kladete otázky, že to všechno 
moc trvá, nebo proč už tam nemůžeme hrát 
fotbal či běhat, když se dílo v podstatě tváří 
jako hotové. Věřte, že i když to vypadá, že 
je vše hotovo, je za tím i spousta nezbytné 
administrativy a  legislativních požadavků, 
které musíme dodržet při fi nálním převzetí 
stavby vzhledem k poskytnuté dotaci. Měs-
to si nemůže dovolit jakékoli pochybení, 
či předčasné oslavy. Proto vám děkujeme 
za  pochopení a  vaši trpělivost. Naším zá-
jmem je, aby se nové sportoviště mohlo co 
nejdříve využívat v plném rozsahu a mohlo 
dělat radost všem sportovcům.

Dále bych vás rád informoval o velmi důle-
žité a radostné události pro Město Slatiňa-
ny. Jedná se o schválení nového Územního 
plánu Města Slatiňany, který byl v předlo-
ženém znění schválen zastupitelstvem dne 
20. 9. 2023 celými 19 hlasy. Nový územní 
plán pořizuje Město Slatiňany od  roku 
2012, protože současně platný územní 
plán již nevyhovuje zákonným požadav-
kům. Jedná se o  strategický dokument 
obce (města), který určuje využití území 
z hlediska jeho funkce. V praxi to zname-
ná, že stanovuje území určená pro bydlení 
v  rodinných domech a  bytech, určuje ale 
i místa pro občanské vybavení (např. školy, 
restaurace, zdravotní péči, hřiště), či místa 
pro průmyslovou výrobu a  sklady nebo 
zeleň. Tento dokument jednak popisuje již 

zastavěná území a  defi nuje, k  čemu mají 
sloužit, ale také vymezuje nová území pro 
rozvoj města a jeho místních částí.
Celý proces pořízení nového územního 
plánu byl dost zdlouhavý a složitý. Je stan-
dartní, že pořizovací období trvá několik 
let, ale Slatiňany byly specifi cké pro velké 
množství požadavků zadavatele a  dotče-
ných orgánů a následně podaných námi-
tek a připomínek k návrhu ÚP.
Velmi rád bych tímto poděkoval všem čle-
nům výboru pro územní plánování za  je-
jich spolupráci při pořizování ÚP (za dobu 
pořizování se jich několik obměnilo). Nyní 
dokument vchází v  platnost a  můžeme 
připravovat další kroky pro rozvoj našeho 
města.

Jan Brůžek, starosta

 ■ OHLÉDNUTÍ STAROSTY

tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 98 367 055,- Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 25 685 067,81 Kč) a ve výdajové 
části 124 052 122,81 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč) ve  znění zprávy č. 
12/22. 
Rada města schválila kácení 2 ks javoru 
mléče na pozemku parc. č. 707/1 v katas-
trálním území Slatiňany. Národní památ-
kový ústav – Zámek Slatiňany podal žádost 
o pokácení 2 ks javoru mléče, a to u mostu 
přes náhon směrem k  Zámku Slatiňany. 
Požadavek na  odstranění žádaných stro-
mů vzešel v souvislosti s právě probíhající 
opravou ohradní zdi zámeckého parku. Při 
opravě této zdi je nutné, dle schváleného 
a realizovaného projektu, vyhloubit zákla-

dy pro obnovovanou zeď, která se v  mi-
nulosti z velké části zřítila do náhonu. Při 
tomto hloubení by došlo k přerušení hlav-
ních kořenů a s velkou pravděpodobností 
k narušení stability obou stromů. Rada při 
svém rozhodování přihlédla k  veřejnému 
zájmu na opravu zdi. Javory byly původem 
náletové dřeviny, nikoli stromy z výsadby.
Rada města schválila poskytnutí fi nanční-
ho daru ve výši 8 000,- Kč Okrašlovacímu 
spolku Škrovád z.s., IČ 22676708, na  akci 
Dětské sochání, za  podmínky schválení 
příslušného rozpočtového opatření.
V  různém starosta seznámil radu města 
s návrhem na zapojení se do akce „Ukliď-
me Česko“, která se bude konat v dubnu 
2024, dále informoval radu města o  vý-

sledcích kontroly pobřežních dřevin (pře-
vážně ve Škrovádu) a koryta řeky Chrudim-
ky v intravilánu města Slatiňany. Následně 
seznámil radu města s  návrhem procesu 
přípravy záměru „Rozvoj centra Slatiňan“ 
od fi rmy ON PLAN s.r.o., který rozvíjí stra-
tegický plán města Slatiňany na  období 
2022–2027. Dále také seznámil radu měs-
ta s nabídkou sociálního podniku Chrudim 
na zaměstnávání lidí s handicapem v ob-
lasti úklidových prací a čištění města.
Rada města s nabídkou sociálního podni-
ku Chrudim na zaměstnávání lidí s handi-
capem v oblasti úklidových prací a čištění 
města souhlasila.

Usnesení Rady města Slatiňany blíže
 okomentoval Mgr. V. Peřina, radní

Zápis č. 5 ze dne 4. 10. 2023 ze schůze OV 
Škrovád 
Přítomni:
Za  OV pan/paní/: Sýkorová, Picpauerová, 
Zahradníková, Dočkal, Vašáková, Beer
Za  občany: pan/paní/: Koblížek, Procház-
ka, Zahradník, Slanina, Hrčková, Slavíková, 
Šťastný, Velendorf, Zitková , Zitko, Meclová, 
Půhoný, Šafránek, Marek, Marková, Krejčík
Program jednání:
1.  Možnosti energetických úspor – p. Krej-

čík
2.  Vývoj v  otázkách diskutovaných na  mi-

nulém jednání
a.  Sázení lípy
b.  Zápach kanalizace
c.  Návrhy pro rozpočet
3.  Informace ze zastupitelstva – SILA
4.  Diskuse
a.  Kompostárna
b.  Návrh na plochu pro hasiče
c.  Koncept na opravu silnic / silnice kolem 

Škrovádu od klapačky ke kompostárně/
d.  Nová místa pro umístění kontejnerů 

a problém svozu odpadu 
Průběh jednání – diskuse
Schůzi zahájila p.  Sýkorová a  seznámila 

přítomné s  obsahem schůze a  na  žádost 
p. Švecové uvedla p. Krejčíka, který pomá-
há městu s úsporami energie.
1.  P. Krejčík seznámil přítomné s odběrný-

mi místy ve Slatiňanech a možnosti jejich 
regulace a  hlavně s  možnostmi úspor-
ných řešení na obnovitelné zdroje, které 
jsou momentálně dotovány a  p.  Krej-
čík působí v  neziskové organizaci, kte-
rá pomáhá se sponzorováním a  sám 
je schopen pomoc při řešení. Kontakt 
na p. Krejčíka je v Ozvěnách a na Slatiňá-
kovi, případně na městě.

2.  P. Sýkorová informovala o otázkách dis-
kutovaných na  minulém jednání, která 
byla p. Sýkorovou řešena případně pře-
dána městu.

a.  Sázeni lípy se uskuteční dle počasí a oby-
vatelé budou informováni.

b.  Připomínka o zápachu kanalizace (svod 
splašků) byla p.  Sýkorovou předána 
městu, které ji bude řešit s VAK.

c.  Shrnutí návrhu pro rozpočet -
a)  Vypracování urbanistické studie - celko-

vá úprava návsi a hřiště
b)  Vybudování dětského hřiště, současně 

půjde podíl na  hřiště z  případně získa-

ných dotací od nadace ČEZu.
c)   Veřejné osvětlení v nové zástavbě ulice 

Západní.
d)  Chodník Škrovád od  křižovatky T smě-

rem ke křížku.
e)  Oprava silnice od klapačky ke křížku.
3.  P. Sýkorová informovala o jednání zastu-

pitelstva města a  přítomného ředitele 
a zástupců Národního hřebčína o stavbě 
sil, kde p. Šťastný navrhl usnesení, kde 
by se nové zastupitelstvo znovu vymezi-
lo proti stavbě sil. To však nebylo přijato 
a zůstává v platnosti původní usnesení 
v obdobném znění. Hřebčín se zavázal, 
že stáhne žádost o  vydání stavebního 
povolení a sila stavět nebude. P. Šťastný 
objasnil svůj návrh usnesení. P. Sýkoro-
vá vysvětlila, že v případě stavby by zno-
vu museli získat stavební povolení a nyní 
se vlastně vrátili k  původnímu návrhu 
od občanů. Kompromis – modernizace 
technologie a oprava stávajícího zaříze-
ní. Dále se budou kroky hřebčína se zá-
jmem sledovat.

4.  Diskuse:
a.  Kompostárna – větve kolem, černá sklád-

ka. Nevzhledné a nepřehledné označení 
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pracovní doby. Nutná kontrola pořádku 
kolem skládky a umístění řádného ozna-
čení s pracovní dobou.

b.  Diskuze k  celkovému konceptu archi-
tektonickému řešení ve Škrovádě v ná-
vaznosti k ucelenému projektu v  rámci 
Slatiňan. V této souvislosti P. Beer upo-
zornil na  vytyčení vhodného prostoru 
pro soutěže hasičů při záměru projektu 
od urbanistky na dětské hřiště.

c.  Nutná oprava silnice nad Škrovádem 
ke  kompostárně. Doporučení na  vytvo-
ření rezervy na  celkovou opravu silnic 
ve Škrovádě.

d.  Nová místa pro umístění kontejneru 
jsou v kompetenci města, které by mělo 
s nimi počítat již v rámci nové výstavby 
a  zvyšování počtu obyvatel. Při novém 
konceptu odpadového hospodářství se 
musí počítat s  variantou door-to-door 
svozu, která by mohla pomoci snížit po-
čet hnízd separovaných složek odpadu 
a  současně zvýšit složku vytříděného 
odpadu.

Dne 4. 10. 2023
Zapsala: Jitka Zahradníková
Schválila: Mgr. Klára Sýkorová

Zápis č. 4 ze dne 6. 9. 2023 ze zasedání 
OV Škrovád
Přítomni:
Za  OV pan/paní/: Sýkorová, Picpauerová, 
Vašáková, Urbánek, Beer, Slanina, Dočkal 
Omluvena: p. Zahradníková 
Za občany: pan/paní: Sýkora M., Koudelko-
vá O., Prachař D., Šimonová M., Půhoný .L, 
Šafránek, Fackenberg, Zitková A., Zitko J.,-
Zahradník J., Procházka V., Burián M., Fou-
sek V. R. Koblížek., Šťastný S., Dorazilová Z. 
Dorazil D., Žáková J., Kubů J., Krajčová P., 
Picpauer J., Kábrtová D., Kábrt M.
Program jednání:
1.  Prezentace zástupců NHKL
2.  Revitalizace návsi
3.  Nebezpečné dřeviny 
4.  Keře při vjezdu na most
5.  Oprava zvoničky 
6.  Údržba zeleně – příp. místní brigádník
7.  Roznos ozvěn – svépomocí
8.  Kontejnery separace (v rámci revitalizace)
9.  Sázení lípy – návrh 29. 10.
10.  Slepá ulice od Křížků ke zvoničce
11.  Diskuse
K. Sýkorová zahájila zasedání OV. Přivítala 
zástupce Národního hřebčína Kladruby nad 
Labem ředitele Ing. Jiřího Machka, náměst-
ka pro investice Ing. M. Lacinu a provozního 
náměstka p. V. Váňu, kteří se dostavili kvůli 
objasnění situace okolo plánované poskliz-
ňové linky včetně sil. Dosud chyběl dosta-
tek informací, špatná komunikace ze strany 
NHKL, jak p. ředitel v úvodu zmínil.
Pan ředitel vysvětlil, že hledali i jinou lokalitu 
pro posklizňovou linku, bohužel neuspěli. 
Důvodem rozhodnutí pro Škrovád – revita-
lizace stávajícího objektu. Vznikly kompro-
misní návrhy – snížení výšky sil, průjezdná 

hala (zabrání nadměrnému hluku při cou-
vání a otáčení vozidel), objekt bude opláš-
těný (snížení hluku, bezprašnost). Řízení je 
pozastaveno do 31. 10. 2023.
Nový návrh – revitalizovat stávající tech-
nologie, nestavět sila s  tím, že obilí bude 
uskladněno v hale na zemi. Jedná se o cca 
160 tun obilovin. Odvoz by byl realizován 
převážně koňmi, do  vzdálenějších míst 
nákl. auty.
O slovo se přihlásil p. Milan Sýkora, který 
nabídl řešit situaci se sušením a uskladně-
ním obilovin v rámci pronájmu v sile Cerea 
ve  Slatiňanech. Poskytl i  přehled nákladů 
na  toto řešení s  tím, že by náklady byly 
podstatně menší na hodně dlouhou dobu 
než investice do sil a posklizňové linky. Pan 
ředitel toto řešení odmítl s  tím, že chtějí 
mít přehled nad krmením pro koně a  že 
mají vlastní objekt, který chtějí využívat.
Pan Koblížek znovu otevřel téma jiné loka-
lity.
P.  Šafránek – dotaz na  kapacitu čističky 
vzhledem k  tomu, že potřeby hřebčína 
jsou 160 tun. Jaké jsou garance, že nedo-
jde k  nárůstu kapacity čističky s  využitím 
pro cizí. 
P. Šťastný shrnul, že již na předcházejícím 
jednání zástupců NHKL a města byly disku-
továny 2 varianty a) stavět někde jinde, b) 
původní záměr s tím nestavět sila, zrevitali-
zovat technologii. Pokud by byla zvolena va-
rianta b) je třeba stáhnout stávající stavební 
povolení, které zahrnuje sila. Pan ředitel 
stažení plánů se sily slíbil. Je třeba vypra-
covat variantu bez sil, tzn. vypracovat nové 
plány. P. Šťastný uvedl, že když už nové plá-
ny, tak stavět za seníkem. Vzhledem k ná-
růstu cen by rozdíl nebyl tak značný. 
OV prosazuje variantu stavby posklizňové 
linky za  seníkem, kde by stavba ničemu 
nevadila. 
Zazněly pochybnosti nad plány NHKL, zda 
hodnoty hluku nepřekročí limity – byl by 
pouze denní provoz. 
Pan M. Sýkora vyzval zúčastněné k zamy-
šlení nad připomínkami občanů. Zaznělo 
poděkování vedení NHKL za statečnost.
Příští jednání proběhne se zástupci NHKL 
na zastupitelstvu 20. 9. 2023, kde by měly 
zaznít argumenty včetně čísel. 
2.  Ve  věci revitalizace návsi oslovit urba-

nistku, která navrhne co a jak upravit – 
návrh do rozpočtu.

3.  Na  Povodí Labe byla městem zaslána 
žádost o odstranění nebezpečných dře-
vin. Stromy určené k  pokácení obešla 
a označila p. Novotná ze ŽP.

4.  Náletový a  rozrostlý porost směrem 
k vjezdu na most – bylo odstraněno pra-
covníkem údržby. 

5.  Zvonička předána k opravě.
6.  Údržba zeleně – hledá se ochotný občan, 

který by se staral o místní zeleň s tím, že 
by dostal smlouvu s MÚ. 

7.  Roznos Ozvěn – osadní výbor bude řešit 
svépomocí.

8.  Stížnosti na přeplněné kontejnery – od-
váženo častěji.

9.  U  příležitosti st. svátku 28. 10. navrhu-
jeme zasadit na  návsi lípu. Vzhledem 
k tomu, že v neděli 29. 10. je ve Škrovádě 
posvícení, padl návrh potkat se v podve-
čer v tento den. Termín bude potvrzen 
na příštím jednání.

10.  Diskuse: 
P.  Fackenberg si stěžoval na  značný zá-
pach z  kanálu před jeho domem, pode-
zření na nelegální připojení odpadu. Byla 
poskytnuta informace, že kanalizaci vlastní 
VAK. P. Burian doplnil, že zápach obtěžuje 
i je. Jedná se tedy o plošný problém – MÚ 
bude informován. 
P. Žáková – stížnost na velkou louži v době, 
kdy prší, na  návsi mezi sjezdem z  mostu 
a  lípou. Návrh na odstranění příčiny hro-
madění vody v rámci údržby města.
P.  M. Burian presentoval své stanovisko 
k situaci kolem nedokončené komunikace 
v ulici U Lesa. 
P.  Šťastný uvedl, že je kolaudace cesty 
p.  Průši podmíněna vybudováním veřej-
ného osvětlení v  dané lokalitě městem. 
Po  jednání se na  p.  Sýkorovou obrátil 
p. Průša se sdělením, že výstavba veřejné-
ho osvětlení není nezbytnou podmínkou 
kolaudace předmětné cesty. OVŠ navrh-
ne zařadit výstavbu veřejného osvětlení 
v dané lokalitě do rozpočtu na příští rok.
P.  Fackenberg navrhoval místní vyhláš-
ku, ve které by byl zakotven zákaz sekání 
trávníků a provádění jiných hlučných prací 
(řezání dřeva apod.) od sobotního poledne 
do nedělního večera. P. Prachař komento-
val, že pracující mnohdy nemají jinou příle-
žitost k údržbě domů a zahrad. P. Sýkorová 
uvedla, že v  případě mezilidských vztahů 
by měla mít přednost sousedská domluva 
před regulací formou vyhlášek a nařízení.
Dne 6. 9. 2023
Zapsala: Marie Picpauerová
Schválila: Mgr. Klára Sýkorová

Čtenáři naší knihovny 
nám poskytují dob-
ré tipy a náměty na 
knihy, které si oblíbili 
a které by doporučili 
k přečtení i ostatním. 
Ty, kteří nám svůj názor a odkaz na zajíma-
vou a poutavou knížku ještě nezaslali, pro-
síme, aby si našli chviličku a buď osobně, 
nebo prostřednictvím e-mailu (knihovna@
slatinany.cz) tak kdykoliv učinili. My bude-
me mít větší množství výběru oblíbených 
titulů mezi vámi čtenáři a v každých Ozvě-
nách některé z nich uveřejníme.
Pro tento měsíc bychom chtěly nabíd-
nout:
Vlastimil Vondruška – Katův odkaz
Veronika Hurdová – Božidara

 ■ MĚSÍC S PĚKNOU 
KNIHOU
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Dne 11. 11. 2023 v 11:00 hodin bude u pří-
ležitosti Dne válečných veteránů položena 
kytice u pomníku u zdravotního střediska. 
Zveme občany Slatiňan, aby se přišli zú-
častnit této vzpomínkové akce.

 ■ DEN VÁLEČNÝCH 
VETERÁNŮ

Žádáme pisatele a  zasilatele příspěvků 
do Ozvěn, aby počínaje zasíláním příspěv-
ků do  prosincových Ozvěn tyto posílali 
na mailovou adresu ozveny@slatinany.cz.
Zároveň chceme opakovaně požádat o do-
držení termínů jednotlivých měsíčních uzá-
věrek, aby nedocházelo ke  komplikacím 
v  harmonogramu zpracování měsíčníku. 
Děkujeme za pochopení.

Za RR Ozvěn M. Kolouchová

 ■ ZMĚNA V ZASÍLÁNÍ 
PŘÍSPĚVKŮ DO OZVĚN SLATIŇAN ■ UZAVŘENÍ KNIHOVNY

A INFOCENTRA
Omlouváme se všem 
návštěvníkům, ale z pro-
vozních důvodů bude 
v knihovně a infocentru 

v  úterý 14. listopadu z  důvodu školení 
otevřeno až do 12 hodin. 
Děkujeme za pochopení.

R. Maryšková

 ■ AKTUÁLNĚ K SILŮM VE ŠKROVÁDĚ

 ■ NOVÉ ŘEŠENÍ INVESTICE VE ŠKROVÁDĚ  ■ PODĚKOVÁNÍ

Na  začátku září se sešel Osadní výbor 
Škrovádu za velké účasti občanů, kdy hlav-
ním bodem byla plánovaná výstavba sil 
a posklizňové linky v zemědělském areálu 
uprostřed Škrovádu. Pan ředitel hřebčína 
Jiří Machek na schůzi sdělil občanům a ná-
sledně i zastupitelům, že jsou ochotni snížit 
výšku sil o cca 1 m. Dále uvedl, že je ocho-
ten stávající projekt pozastavit, sila nesta-
vět a prozatím opravit v areálu posklizňo-
vou linku. Ačkoliv navržený kompromis je 
určitým posunem, nikde není žádná pí-
semná záruka ze strany hřebčína vůči měs-
tu, že jakmile bude mít hřebčín dostatečné 
fi nanční prostředky, tak k posklizňové lince 
nevybuduje dodatečně sila, jelikož součas-
né skladování obilí je nevyhovující. Jak bylo 
též sděleno dle akustické studie, je odha-
dovaná hlučnost technologie linky 46 dB, 
kdy maximální přípustná norma pro denní 
dobu je 50 dB, což je další argument pro 
vymístění areálu z rodinné zástavby.
Drtivá většina občanů na jednání osadního 
výboru ovšem tento návrh odmítla a pre-
ferovala jako kompromisní řešení přemís-
tění sil a  posklizňové linky ke  stávajícímu 
seníku s cílem vymístit areál mimo rodinné 
domky. Nevznikla by v těchto místech žád-

ná nová dominanta, jelikož hřebčín chce 
zachovat stávající seník a krajina je jím již 
výrazně dotčena. Město by mohlo vyjít 
vstříc hřebčínu s  pozemky, které kolem 
seníku vlastní, protože se jedná o význam-
ného a  důležitého partnera. Zároveň by 
muselo město s  hřebčínem aktivně vzejít 
v  jednání s dotčenými orgány s cílem po-
soudit tento záměr včetně nutných podmí-
nek splnění.
Na  základě výsledků jednání Osadního 
výboru a  mnohých námitek škrovád-
ských spoluobčanů jsem navrhl na zářijo-
vém jednání zastupitelstva usnesení, že 
nová samospráva nadále vyjadřuje nega-
tivní postoj k  výstavbě sil a  posklizňové 
linky v  rámci stávajícího zemědělského 
areálu umístěného uprostřed rodinné 
zástavby z  důvodu negativních dopadů 
na kvalitu života občanů obydlené lokali-
ty. Bylo to téměř totožné usnesení, které 
bylo předchozím zastupitelstvem schvá-
leno. Díky němu, petici občanů a dalším 
krokům města jako účastníka stavebního 
řízení, které jsem tehdy zastupoval, došlo 
prozatím k  odkladu stavby a  následně 
k  jednání s  hřebčínem o  různých jiných 
variantách. 

Cílem návrhu nového usnesení tak bylo 
potvrdit tento negativní postoj města vůči 
výstavbě sil a posklizňové linky uprostřed 
Škrovádu novým zastupitelstvem a  vede-
ním města za účelem posílení vyjednávací 
pozice města vůči hřebčínu při prosazová-
ní jiných variant řešení, resp. přemístění 
areálu mimo zástavbu a zamezení případ-
né budoucí výstavbě sil.
Bohužel tentokrát usnesení nebylo vět-
šinově přijato. O  to více je zarážející, že 
někteří zastupitelé, kteří pro usnesení hla-
sovali v  minulém volebním období, byli 
nyní proti, či se zdrželi. Je otázkou, zda to 
bylo změnou názoru, či jen tím, kdo dané 
usnesení opětovně navrhl. Pokud to byla 
druhá možnost, tak je velmi smutné, že se 
nám i do obecní politiky dostává politika-
ření, a ne věcná stránka, jak se o tom zmí-
nil v  říjnových Ozvěnách Robert Koblížek, 
který dle stranické výzvy Sedmy odstoupil 
z funkce zastupitele. Nezbývá nám nic jiné-
ho, než aby Osadní výbor Škrovádu a ob-
čané nadále bedlivě sledovali další kroky, 
které bude podnikat hřebčín ohledně plá-
novaných investic v  areálu a  stavebního 
řízení.

Ing. Stanislav Šťastný, zastupitel

Mnozí čtenáři Ozvěn Slatiňan zaregistrovali 
informace o připravované investici národní-
ho hřebčína v místní části Škrovád. Ve zkrat-
ce se jednalo o  modernizaci stávající po-
sklizňové linky a výstavbu šesti nadzemních 
sil pro uložení obilovin pro potřeby hřebčí-
na, neboť stávající technologie zpracování 
obilí pro starokladrubské koně chované 
ve Slatiňanech dosluhuje. To vedlo k tomu, 
že jsme od roku 2019 připravovali výstavbu 
nové posklizňové linky a zásobníků na obilí 
v areálu rostlinné výroby ve Škrovádě. Zá-
roveň s tím byly prověřovány i jiné lokality 
v katastru obce, včetně areálu v blízkosti že-
lezobetonového seníku jižně od obce. 
Připravovaný záměr se však setkal s jistou 
nevolí z řad místních obyvatel a následně 
i zastupitelstva města Slatiňany. 
Řada z nich podepsala petici proti stavbě, 
vůči níž se následně vymezilo i vedení měs-

ta. Stavební záměr se dostal do patové si-
tuace, ačkoliv se domníváme, že mnohé 
obavy byly spíše způsobeny nedostatečnou 
informovaností veřejnosti ze strany národ-
ního hřebčína. Vzhledem k nutnosti moder-
nizace posklizňové linky, která se připravuje 
již od  roku 2019, bylo představeno nové 
kompromisní řešení spočívající pouze v mo-
dernizaci technologie a úpravě haly tak, aby 
byl minimalizován dopad hluku a  prachu 
na stávající zástavbu a její obyvatele. Pláno-
vaná výstavba šesti sil nebude realizována 
a uskladnění sil obilovin proběhne po úpra-
vách ve stávajících prostorách. 
Věříme, že navržené řešení uklidní oba-
vy, které okolo investice panují, a zároveň 
dokazuje, že jsme pro město partnerem 
a  pro jeho obyvatele dobrým sousedem, 
k čemuž se snažíme přispět nejen pravidel-
nými akcemi pro veřejnost. Nejbližší z nich 
se chystá už na svátek svatého Martina. 
V Kladrubech nad Labem, 15. října 2023

Ing. Martin Lacina, náměstek ředitele

Rád bych jménem Města Slatiňany vyjádřil 
poděkování za  vstřícný krok Národnímu 
hřebčínu Kladruby nad Labem, který tím-
to rozhodnutím projevil úctu nejen našim 
spoluobčanům, ale i místní krajině jako ta-
kové. Hřebčín je významným místem nejen 
z historického hlediska, ale i jako turistický 
cíl, který přivádí mnoho návštěvníků do na-
šeho města. Ocenění takového rozhodnu-
tí, které přispívá k naši budoucí vzájemné 
spolupráci je proto více než na místě.
S upřímným poděkováním,

Jan Brůžek, starosta

Po celý listopad bude v pro-
storách knihovny a  info-
centra umístěna kasička, 
čímž máte možnost přispět 
do  sbírky ke  Dni válečných 

veteránů. Jako malé poděkování si budete 
moci odnést symbolický vlčí mák. Větši-
na výtěžku poputuje na  centrum pomoci 
Paměti národa, které poskytuje stabilní 
podporu válečným veteránům a  dalším 
pamětníkům. Děkujeme!

 ■ DEN VÁLEČNÝCH 
VETERÁNŮ
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Úterý 7. listopadu
Noční můra

JIŘÍ DĚDEČEK

Úterý 21. listopadu
Pocta Jaroslavu Seifertovi

MIROSLAV PALEČEK

Představovat oba písničkáře by asi bylo 
nošení dříví do lesa. Navíc oba ve Slatiňa-
nech již hráli, Jiří Dědeček dokonce třikrát, 
Miroslav Paleček přijede podruhé. 
Oba LV ve Společenské domě začínají v 19 
hodin a  lístky si můžete koupit na  místě, 
budou-li ještě, nebo v předprodeji v měst-
ské knihovně (469 660 239).

z.j.

Město Slatiňany ve spolupráci s Pečovatel-
skou službou Slatiňany nabízí místním seni-
orům možnost zúčastnit se setkání s přísluš-
níky Policie České republiky, kteří na  DPS 
předají zúčastněným několik rad a doporu-
čení, jak mají senioři zlepšit svoji bezpečnost. 
Především, jak se chránit před okradením, 
jak předcházet riziku přepadení, jak se cho-
vat v silničním provozu a jak se vyhnout pod-
vodům a zabezpečit svůj majetek. Na setká-
ní bude připomenuto, že nemají důvěřovat 
neznámým lidem, nikoho cizího nevpouštět 
do svého bytu či domu. Zmíněna bude i ky-
bernetická bezpečnost. Pokud některého 
seniora naše nabídka oslovila, přihlaste se 
prosím na telefonních číslech: 469 682 555, 
721 101 332, případně osobně u pracovnic 
pečovatelské služby. Počet míst je omezen. 
Termín setkání 30. listopadu v  9.30 hodin, 
společenská místnost Domu s  pečovatel-
skou službou Slatiňany, Farská ulice 765.
Těšíme se na setkání.

Mgr. I. Čápová Tušicová

 ■ POLICIE ČR BUDE 
RADIT SENIORŮM Úterý 21. listopadu

Představovat oba písničkáře by asi bylo 

Opět se nám potvr-
dilo, jak je naše měs-
to a  jeho atraktivity 
hojně navštěvová-
no. Přispěla k  tomu 
určitě mimo jiné 

i unikátní celorepubliková hra s ČT Déčko 
s názvem KONEC TELKY. Její účastníci zadá-
vali do aplikace kódy, které byly rozmístěny 
formou schránek – kešek po celé republi-
ce, samozřejmě na  vybraných místech. 
V letošním roce jsme pro ni našli pro umís-
tění u muzea Švýcárna, a že to byla dobrá 
volba, svědčí o návštěvnosti u ní. Kód z této 
schránky si opsalo a  zadalo do  webové 
aplikace soutěže 577 soutěžících. S  tím-
to číslem jsme se umístili na překrásném 
6. místě ze 157 dalších navštívených kešek. 
Věříme, že tato hra bude mít pokračová-
ní i v příštím roce a my se do ní budeme 
moci opět zapojit. A proč? Je to krásná pří-
ležitost, jak dát o našem městě, jeho krá-
sách a atraktivitách hravou formou vědět 
a přilákat další a další turisty a návštěvníky. 
A platí přece stále: „Kdo si hraje, nezlobí“😊.

 ■ LETNÍ SOUTĚŽ Z DÉČKEM

Rada města zrušila svým usnesením vyle-
pování identifi kačních kódů na odpad svá-
žený formou „dům od domu“. Pytle s plas-
tovým odpadem a  balíky papíru bude 
svozová společnost odvážet bez těchto 
kódů. Adresná evidence byla v  minulosti 
zřízena s  cílem umožnění nastavení slevy 
za poplatek za odpady občanům, kteří ode-
vzdají předem daný počet pytlů s tříděným 
odpadem. To by však penalizovalo ty ob-
čany, kteří tohoto odpadu produkují malé 
množství, a proto současné vedení města 
přijetí takovéhoto systému v budoucnu ne-
předpokládá. Zvažováno je nastavení ceny 

v budoucnu spíše dle objemu odevzdáva-
ného směsného komunálního odpadu.
Svozy „dům od  domu“ budou probíhat 
stále dle platného harmonogramu svozů, 
který je k dispozici na webových stránkách 
města (Dokumenty – Komunální odpad). 
Sešlapané plasty společně s tetrapaky lze 
nadále třídit do speciálních sběrných pytlů 
o objemu 120 (k vyzvednutí na MÚ) nebo 
do obdobných o stejné velikosti a kvalitě. 
Balíky papíru lze odevzdávat v papírových 
taškách nebo v krabicích, důkladně sváza-
ných o hmotnosti cca 5 kg. 

Mgr. V. Peřina, radní, Bc. M. Doležalová, OS

 ■ SVOZY FORMOU „DŮM OD DOMU“ – ZMĚNA  ■ POZVÁNKY NA 194.
A 195. LASKAVÝ VEČER

Při jízdě po  cyklostezce kolem Chrudimky 
jsme si všimli velkých betonových květináčů 
u lávky přes řeku. Nelíbila se nám jejich ne-
výraznost a šeď. Proto jsme byli rádi, že nám 

paní J. Švecová dojednala možnost podílet 
se na zlepšení veřejného prostoru. Výsledek 
je podle nás úspěšný. Co si myslíte vy?

Kolektiv žáků výtvarného oboru ZUŠ Slatiňany

 ■ ŽÁCI ZUŠ SLATIŇANY ZKRÁŠLILI BETONOVÉ KVĚTINÁČE
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Vážení spoluobčané, 
jistě nejen mě, ale i mnohé z vás trápí čistota a vzhled našeho 
města. Minulé volební období jsme řešili nejen mnohé stížnosti 
vás, občanů, ale i z vlastní iniciativy jsem společně s Marii Málko-
vou navrhovali řešení, jak neutěšený stav zlepšit, což je i písemně 
zaznamenáno v zápisech z jednání rad města. Někteří z vás si ješ-
tě vzpomenou na uklizené Slatiňany v době, kdy byla paní Marie 
Málková starostkou.
Musím se tedy ohradit proti slovům pana starosty a  místosta-
rosty v zářijových Ozvěnách, kde uvedli, že jsem údržbu neřešil. 
Navrhovali jsme změnu systému řízení a organizace práce údrž-
by s jednoznačným stanovením priorit, konkrétní zodpovědnosti 
každého pracovníka nebo skupin za jednotlivé úseky (vymezené 
rajóny) a  určení časové náročnosti na  jednotlivé činnosti. Záro-
veň jsme chtěli, aby údržbu řídil vedoucí, který bude se svými 
zaměstnanci pracovat v terénu a jejich činnost důsledně kontro-
lovat a spravedlivě hodnotit. Měli jsme představu menšího počtu 
zaměstnanců s  lepším platovým ohodnocením. Podotýkám, že 
kritika údržby nebyla namířena na pracovité zaměstnance, jejichž 
práce si vážím, protože je náročná, pokud se vykonává řádně.
Bohužel se nám mnoho věcí včetně personální změny ve vedení 
údržby prosadit nepodařilo, protože jsme byli zastoupeni v Radě 
pouze třemi hlasy ze sedmi a náš tehdejší koaliční partner měl jiný 
pohled na věc, což je v demokracii ovšem legitimní.

Nové vedení města si sice vzalo zlepšení práce údržby jako jednu 
z priorit, ovšem cestou změny dle mého názoru není navyšování 
rozpočtu a  počtu zaměstnanců. Objem platů z  rozpočtu města 
na údržbu vzrostl o 16 % oproti rozpočtu roku 2022, a to na částku 
6,2 mil. Kč vč. pojistného. Také počet zaměstnanců k 1. 7. 2023 či-
nil celkem 17 zaměstnanců s vedoucím údržby s celkovými úvazky 
14,46. Řešením už vůbec není i s ohledem na daňového poplatní-
ka nově stanovení fakticky dvou vedoucích, kdy stávající vedoucí 
údržby je ponechán ve funkci a k němu je ustanoven další, který 
má oprávnění kontrolovat práci ostatních v terénu.
Nelze se též upínat na to, že nákup komunálního vozu za 5,5 mil. 
Kč, který je prezentován radnicí jako náhrada za stávající multiká-
ru, vyřeší kvalitu údržby. Nákup takto drahého automobilu pro-
hloubí už tak vysoký defi cit rozpočtu na mínus 25 mil. Kč a mrzí 
mě, že radnice nevyužila vypsané dotační tituly na pořízení růz-
ných komunálních vozidel na elektropohon, jak to učinili v tomto 
roce jiná města a obce.
Dle dosavadních zkušeností je tak na zváženou, na kolik je výhod-
né neustále navyšovat počet zaměstnanců údržby a tím i rozpo-
čet, nebo raději některé činnosti v úklidu, sekání trávy či jiné neza-
dat externě fi rmě či živnostníkovi.
Doufám, že má slova bude vedení města považovat za konstruk-
tivní s cílem zlepšit vzhled a pořádek ve městě.

Ing. Stanislav Šťastný, zastupitel

Téma údržby města vždy s různou intenzitou naším městem rezo-
novalo, proto nám dovolte seznámit vás s aktuální situací a náplní 
práce pracovníků údržby. 
Počet pracovníků v údržbě
V současné době je na úseku údržby města zaměstnáno 14 lidí 
na pracovní smlouvu, plus 6 lidí pracuje na dohodu o provedení 
práce. Je zde započten i vedoucí údržby a domovník pro Domov 
s pečovatelskou službou. V součtu je reálný počet úvazků však jen 
12,8.
Z tabulky je patrné, že počet úvazků nijak rapidně meziročně ne-
stoupá. Naopak neustále spíše narůstá objem práce.

 Úvazky údržby Pracovní poměr/osob Dohoda/osob
2018 15,5 16 5
2019  11 11 5
2020  9,75 10 6
2021 12,5 13 4
2022 10 11 5
9/2023 12,8 14 6

Pracovní náplň údržby
Zahrnuje širokou škálu aktivit a opatření, která mají za cíl udržet 
nejen čistotu, ale i bezpečnost a estetický vzhled města. 
-  Péče o nemovitosti
-  Péče o  městský mobiliář, stroje a  zařízení patřící do  majetku 

města
-  Úklid města – chodníků, komunikací, ploch veřejné zeleně a hřbi-

tovů (Slatiňany, Kunčí), odpadkové koše
-  Technické zajišťování městských a kulturních akcí
-  Péče o veřejnou zeleň 
-  Péče o přidělené skladové a dílenské prostory údržby města
Pečujeme o 116 420 m2 zeleně k sekání, z čehož se pravidelně (8–
12 × za sezónu) seká 49 700 m2, občasně (2–4 × za sezónu) 3 670m2 
a nahodile, což je zhruba 2 × za sezónu, se seká 53 050 m2. 
S nástupem letní sezony se údržbáři také věnují přípravě plovárny 
pro veřejnost a po sezoně zase jejímu zazimování.
Hlavní komunikace ve městě jsou pravidelně ošetřovány, ať už jde 
o chemické ošetření, strojní zametání nebo zimní údržbu. Když 

přijde zima, tým údržby je připraven zajišťovat bezpečnost ko-
munikací, která je velmi časově náročná. Dále se věnují opravám 
veřejného osvětlení, výměnám a  opravám dopravního značení 
a poskytují technickou podporu Interaktivnímu muzeu Švýcárna.
Mezi rutinní činnosti patří také údržba mechanického vybavení, 
včetně přesluhujícího vozu Multicar, který bude v dohledné době 
nahrazen moderním komunálním vozidlem (probíhá výběrové 
řízení). Jedná se o dlouhodobou investici do údržby města a zá-
roveň kvality života v našem městě. V neposlední řadě se navýšil 
objem prací v souvislosti s provozem nové kompostárny. 

Další práce realizované nad rámec běžných činností pracov-
níky údržby v roce 2023
Lavičky: demontáž a montáž celkem 9 ks laviček 70 hodin
Ořezávání stromů: Úklid větví po ořezu po celém městě
 350 hodin
Zálivky: Mimořádné suché období vyžadovalo intenzivní zálivku
 400 hodin
Postřik komunikací: Aplikace Clinikem na komunikace
 600 hodin
Kompostárna: Provoz kompostárny – pouze obsluha
 650 hodin
Veřejná zeleň: Různé práce, včetně úklidu, sekání a  převozů 
na kompostárně 200 hodin
Hřiště: Příprava a  dokončovací práce pro montáž nových hřišť 
na lokacích Kunčí a nad Monakem 80 hodin
Lavičky na sídlišti: Montáž dvou laviček u Bonetu 16 hodin
Černé skládky: Svozy od kontejnerových hnízd a úklid černých 
skládek 300 hodin
Odpadkové koše: Sběr odpadků a vyvážení odpadkových košů
 930 hodin
Bioodpad: Přistavování kontejnerů na bioodpad proběhlo 10–15 ×
 60 hodin
Přemístění kontejnerového hnízda: Kontejnery byly přemístě-
ny z ulice Čechova do ulice Husova 80 hodin
Odstraňování plevele: mechanickému odstraňování plevele vě-
novala údržba značné množství času

Zdroj: Miloš Víšek, vedoucí údržby

 ■ JAK DÁL S ÚDRŽBOU MĚSTA?

 ■ JAK JE TĚŽKÉ UDRŽET NAŠE MĚSTO HEZKÉ
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Finanční výdaje 

Zdroj: Hana Hanušová, vedoucí fi nančního odboru MÚ Slatiňany
 
Na výše uvedených grafech chceme ukázat meziroční shrnutí ná-
kladů spojených s údržbou našeho města.
Jednou rozsáhlou rozpočtovou oblastí jsou komunální služby 
a územní rozvoj, kam spadají například platy zaměstnanců údržby 
a veškeré náklady s tím spojené, nákup materiálu, nákup služeb, 
školení, opravy strojů. 
Druhou rozpočtovou položku tvoří péče o vzhled města, kam spa-
dá zejména veřejná zeleň, mobiliář města a pohonné hmoty.
V období let 2018 až 2022 došlo k mírnému nárůstu výdajů na ko-

munální služby a  územní rozvoj města. Ačkoli celkové výdaje 
vzrostly o 18.87 % oproti roku 2018, v oblasti platů zaměstnanců 
údržby byl zaznamenán celkový nárůst o 13.35% během stejného 
období.
V letech 2018 až 2022 stoupaly rovněž náklady na péči o vzhled 
města Slatiňany, přičemž důraz byl kladen zejména na veřejnou 
zeleň. Z celkových nákladů na vzhled města, které v roce 2022 do-
sáhly 1 620 009, byla většina, konkrétně 1 607 241, vynaložena 
právě na udržování veřejných zelených ploch. 
Růst celkových nákladů na údržbu je třeba si uvědomit v širším 
kontextu. Náklady postupně zvyšuje zaprvé infl ace, kdy se vše po-
stupně zdražuje. Veškeré vstupní náklady (materiál, energie, další 
zdroje) jsou o více než 15% vyšší, což je průměrná míra infl ace 
za rok 2022. Významný dopad na náklady spojené s dodávkami, 
službami a  pracovními silami mohla mít také pandemie. Tento 
trend růstu výdajů a platů v posledních letech ukazuje na kom-
plexní interakci ekonomických, sociálních a zdravotních faktorů, 
které ovlivňují městský rozpočet. V roce 2022, kdy došlo k nejvý-
raznějšímu meziročnímu nárůstu o  25.7 % oproti předchozímu 
roku a u platů zaměstnanců údržby o 8.35%, byl přitom za stej-
né peníze odváděn v podstatě stále stejný objem práce. Náklady 
za rok 2023 zde prozatím nejsou uvedené, jelikož všechna ostatní 
data jsou uvedena ke konci daného kalendářního roku, ale již nyní 
lze říci, že náklady v jednotlivých letech stoupají zejména s ohle-
dem na výše uvedené faktory. Pro srovnání tedy například v loň-
ském roce bylo na komunální služby a územní rozvoj vynaloženo 
6 715 774 Kč a ke konci září letošního roku byly prozatím vynalo-
žené náklady v celkové výši 4 904 472 Kč.

Péče o vzhled města je v rukou nás všech 
Jsme si vědomi toho, že ne vždy se vše povede udělat na výbor-
nou a komunální údržba je pod drobnohledem obyvatel, čímž se 
stává opravdovým hromosvodem. Budeme se i nadále snažit prá-
ci údržby zlepšovat a zefektivňovat. Zároveň moc děkujeme všem, 
kterým záleží nejen na tom, jak to vypadá „u nich za plotem“, ale 
nevadí jim investovat energii a čas do vzhledu „před plotem“ (na-
příklad prostorám kolem kontejnerů na tříděný odpad). 
Připomínky, podněty, závady můžete psát na  email: pora-
dek@slatinany.cz
Tímto děkujeme za odvedenou práci všem pracovitým a poctivým 
zaměstnancům údržby města. 

Martin Harsa, místostarosta
 a Jan Brůžek, starosta

Přítomni:
Jaroslav Bleha, Petr Michek, Jitka Blatoňová, Lukáš Seifert, DiS., 
Bc. Markéta Kynclová, Mgr. Renata Kočí, Vendulka Vachová

Ad 1) Pravidelný roznos Ozvěn Slatiňan do schránek občanů Trpi-
šova zajistí osadní výbor. 
Ad 2) Dohoda o provedení úklidových prací v budově s čp. 93 (ob-
chod) přejde z paní Novákové na paní Michkovou. 
Ad 3) Dne 9. 10. 2023 v 15:30 hodin proběhne schůze zástupců 
MěÚ Slatiňany a zástupců OV Trpišov ohledně revitalizace rybníč-
ku u budovy s čp. 93. 
Ad 4) Osadní výbor Trpišov společně s pracovníky odboru život-
ního prostředí MěÚ Slatiňany dlouhodobě řeší přemístění stáva-
jícího kontejnerového hnízda na tříděný odpad na návsi, aby kon-
tejnery nehyzdily centrum obce. Přes veškerou snahu ale osadní 
výbor vhodnější místo doposud nenalezl. Je bohužel velice těžké 
najít místo, kde by kontejnery nikomu nevadily svým umístě-
ním, byly v rozumné vzdálenosti pro všechny obyvatele Trpišova 
a hlavně, aby se k nim dostalo popelářské vozidlo. Členové OV 
se však shodli, že by mělo být alespoň upraveno jejich současné 
zázemí částečným zakrytím z dřevěného oplocení. S tímto se dále 
projednalo i umístění druhého kontejnerového hnízda, které by 

suplovalo nedostačující kapacitu na návsi, kdy se odpadky často 
povalují mezi přecpanými kontejnery. Jedno z možných míst, kam 
by se toto druhé hnízdo dalo umístit, je prostor mezi parkovištěm 
u restaurace Obora a stanicí kanalizace VAKu. Jedná se o poze-
mek s parc. č. 496/27. Umístění prvního i druhého kontejnerové-
ho hnízda bude dále konzultováno s pracovníky odboru životního 
prostředí MěÚ Slatiňany. 
Ad 5) Na osadní výbor byl vznesen dotaz týkající se nadměrného 
výskytu potkanů v okolí pozemku s parc. č. 70/5 a nedalekého ústí 
kanalizace. Tento pohyb hlodavců je velice nepříjemný pro obyva-
tele okolních rodinných domů, neboť se tito často pohybují po je-
jích zahradách. Žádáme tak MěÚ Slatiňany o radu, jak postupovat 
v boji s těmito nezvanými hosty. 
Ad 6) Na osadní výbor se obrátil Pavel Černoch ohledně suché-
ho modřínu „ve stráni“, nad pozemkem s parc. č. 228/14, který 
ohrožuje jeho pozemek a cestu. O odstranění modřínu se jedná 
s odborníky. 
Ad 7) OV Trpišov děkuje zaměstnancům města Slatiňan za kvalit-
ně odvedenou práci na údržbě veřejné zeleně v Trpišově. 

zapsal: Lukáš Seifert
předseda OV Trpišov: Jaroslav Bleha

 ■ ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU TRPIŠOV, 10/2023
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STALO SE

 ■ POZVÁNKA NA VÁNOCE NA ŠVÝCÁRNĚ

Muzeum Švýcárna Vás v  předvánočním čase zve na  již tradiční 
„Adventní čtvrtky“, a to 30. 11., 7. 12., a 14. 12. 2023 od 8.00 
do 17.00 hodin.
Na programu je výstava a prodej českých vánočních ozdob z Hor-
ního Bradla (včetně malování ozdob na přání), zdobené perníčky 
od paní Dity Dortové ze Slatiňan a včelí produkty z rodinného vče-
lařství z Poliz „Doležalův med“.
Nebude chybět slaměný betlém v životní velikosti a vánočně de-
korované muzeum.
Děti i dospělí mohou využít naše tvořivé dílničky: zdobení perníč-
ků, namalování vlastní ozdoby, výrobu svícnů, přání a vánočních 
dekorací.
VSTUP ZDARMA
Těšíme se na vaši návštěvu!

Za muzeum Švýcárna Stanislava Jedličková

Muzeum Švýcárna Vás v  předvánočním čase zve na  již tradiční Muzeum Švýcárna Vás v  předvánočním čase zve na  již tradiční 

Chtěli bychom touto cestou poděkovat občanům Kunčí za  pře-
krásný květinový dar věnovaný při rozloučení s naším zesnulým 
manželem a tatínkem panem Antonínem Malinským.

Vlasta, Jiří a Tomáš Malinští

V září oslavil můj manžel pan Václav Boháč významné životní jubi-
leum 80 let. Rodinná oslava se konala v Hostinci u Wenzlů ve Sla-
tiňanech. Touto cestou chceme poděkovat majitelům hostince 
a  celému personálu za  skvělou přípravu oslavy, vynikající jídlo 
a  bezchybný průběh celého setkání. Velký dík patří také pečo-
vatelkám PS Slatiňany, které nám pomáhají během celého roku 
a i nyní pomohli. Velice manžela potěšilo i přání od sousedek a ne-
méně přání od Městského úřadu Slatiňany a pana starosty Jana 
Brůžka.

Václav a Václava Boháčovi

Každoročně ve spolupráci se Správou CHKO Železné hory pořádá-
me výstavu hub, termín letošní byl dohodnutý na 6.–7. října. Bohu-
žel tento rok počasí moc houbám obecně nepřálo, a tak panovaly 
hlavně z týmu „sběračů“ velké obavy, jestli bude vůbec co vystavo-
vat. A proto hned na začátku  poděkuji hlavně Tereze Koberové, 
Václavu Koberovi a Pavlu Brůžkovi, kterým se podařilo nemožné. 
Nasbírali a  vlastně pak i  nainstalovali neskutečných 260 exem-
plářů, které zaplnily tácky na stolech ve Společenském domě. Prý 
nešlo vyzdvihnout nejvzácnější nález nebo nejzajímavější druh, 
i přesto tam bylo ke zhlédnutí mnoho hub běžných včetně jejich 
dvojníků, bohužel jedovatých. Výstava již má svou letitou tradici. 
O oblíbenosti vypovídá i návštěvnost z řad široké veřejnosti, ale 
i dětí z místních i okolních škol. Orientačním číslem návštěvnosti 
je číslo 650 a to mluví asi za vše. K akci patří neodmyslitelně i po-
radenství, přítomní mykologové rádi poradili i s houbami, které si 
návštěvníci přinesli. Těšíme se již na ročník další, budeme věřit, že 
počasí bude houbám i nám houbařům přát více, výstava bude bo-
hatší o další i nové druhy a zájemci se budou mít možnost s nimi 
opět seznámit a upevnit si své znalosti v oboru mykologie.

R. Maryšková

Ve společenské místnosti DSS Slatiňany proběhla dne 5. října t. r. 
přednáška o historii Domova sociálních služeb Slatiňany. Děku-
jeme za dobře zpracované a zajímavé informace obohacené ši-
rokou fotografi ckou dokumentací přednášejícím paní Zdeňce Ře-
hořové, panu Karlu Slukovi a dalším, kteří se na hojně navštívené 
přednášce podíleli.

Slatiňáci

 ■ PODĚKOVÁNÍ

 ■ PODĚKOVÁNÍ

 ■ MALÉ OHLÉDNUTÍ ZA VÝSTAVOU HUB

 ■ PODĚKOVÁNÍ
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Toto řešení mlýna vzniklo na sklonku 18. století ve Virginii v Ame-
rice a bylo pokládáno za umělecký výtvor v  technice mletí. Jeho 
konstruktéři O. Evans a T. Elliot umístili zařízení mlýna do čtyř až 
sedmipatrové budovy a  pro dopravu materiálu použili šnekové 
a  kapsové dopravníky. Mlecí systém využili racionálně tak, aby 
energii vodní síly otáčející mlýnským kolem ekonomicky uplatnili 
nejlépe v procesu výroby mouky. V literatuře je označen jako ame-
rikánský, anglický či umělecký. Tato výhodná realizace mletí se 
prosadila i v Evropě a po Francii následovala Praha a Děčín (1845).
Slatiňanský mlynář je instaloval ve  svém mlýnu už v  roce 1857 
s  převody bez řemenů a  se svislou královskou hřídelí prochá-
zejícími čtyřmi podlažími. Stavební plánek z  téhož roku vidí-
me na obr. č. 1, úprava mlýna dle tohoto složení se realizovala 

na Chrudimsku poprvé, teprve pak následovaly další mlýny v re-
gionu. Problém nastal u malých mlýnů, protože se mlynáři snažili 
vpravit čtyři patra do omezeného prostoru, jenž byl k dispozici, 
neboť bylo nutno pak stavebně rozšířit mlýnici.
Vodní kniha z roku 1876 dokládá prvenství v instalaci uměleckého 

složení u Kabeláče vedle dvou obyčejných. (viz obr. č. 2).
 Systém této technologie mletí popsalo několik autorů. Především 
to byl L. Štěpán ve své metodické příručce Chalupy zemědělské 
a technické stavby lidu na Chrudimsku, vydané památkáři v Par-
dubicích v roce 1987. Chybí schéma s osazením mlýna se čtyřmi 
patry v interiéru.
Z dalších pramenů jej zmiňuje Riegrův slovník naučný z roku 1866, 
popisující zmíněný typ složení mlýna velmi zevrubně. Cituje ho 
publikace L. Štěpána a M. Křivanové Dílo a život mlynářů a seker-
níků v Čechách, vydaná nakladatelstvím Argo v roce 2000. V této 
knize je rovněž uveden popis uměleckého mlýna od E. Hertlíka, 
čerpající z jeho knihy Mlynářství z roku 1890.
Větší pozornost uměleckému složení byla věnována proto, že jej 
akceptovala většina mlýnů na Chrudimsku. Pojednává o tom pu-
blikace Chrudimsko – mlýny a další zařízení na vodní pohon od L. 
Štěpána a  J. Šulce, vydaná v  edici Archa. Pro úplnost uvádíme, 
že v regionu bylo na řece Chrudimce a jejich přítocích 98 mlýnů. 
Na obr. č. 3 je titulek knihy o mlýnech. Pro zájemce je k dispozici 
v chrudimském archivu a je určena ke studiu oboru s tak mno-
haletou tradicí. Protože se jedná o interní výtisk, je bohužel pro 
veřejnost v knihovnách nedostupná.

Ing. Milan Vorel

HISTORIE

 ■ PODZÁMECKÝ MLÝN BOHUSLAVA KABELÁČE BYL V DRUHÉ POLOVINĚ 
19. STOLETÍ MODERNIZOVÁN PO ZAVEDENÍ TZV. UMĚLECKÉHO SLOŽENÍ, 
SPOČÍVAJÍCÍ V JEHO SESTAVĚ V NĚKOLIKA ETÁŽÍCH

na Chrudimsku poprvé, teprve pak následovaly další mlýny v re-na Chrudimsku poprvé, teprve pak následovaly další mlýny v re-

složení u Kabeláče vedle dvou obyčejných. (viz obr. č. 2).složení u Kabeláče vedle dvou obyčejných. (viz obr. č. 2).

Obr. č. 1

Obr. č. 2

Obr. č. 3

Již v listopadu přijměte pozvání do nové kavárny, která bude ote-
vřena v nezpoplatněné části zámeckého parku od soboty 25. 11. 
Můžete se těšit na  výběrovou italskou kávu, zákusky, zajímavé 
druhy koktejlů a další. 

Těší se na Vás manželé Michal a Natálie

 ■ CAFE KLEIN I VE SLATIŇANECH
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 ■ VÝSTAVA OBRAZŮ JANA ODVÁRKY

Na čtvrtek 9. listopadu od 17 hodin připravuje Regionální muze-
um v Chrudimi slavnostní otevření výstavy obrazů Jana Odvárky. 
Již tradiční výstava obrazů Vysočiny v chrudimském muzeu, letos 
pořádaná k významnému životnímu jubileu, tentokrát připomene 
tvorbu známého svrateckého malíře. 
Dílo Jana Odvárky je dnes nesmírně obsáhlé. Od roku 1980, kdy 
byl registrován ve SVU, uspořádal desítky autorských výstav a na-
maloval bezpočet obrazů. Největší část jeho prací vlastní sběra-
telé a milovníci horácké přírody, kterým Odvárkovy obrazy připo-
mínají Vysočinu v jejích proměnách a náladách. Jeho výstavy jsou 
vždy svátkem výstavních síní.
Jan Odvárka patří mezi nejvýraznější současné malíře Vysočiny 
a  jeho výstavy přilákají vždy mnoho návštěvníků. Výstavou by-
chom chtěli připomenout dílo tohoto malíře, jehož obrazy krajin 
a kompozice tradičních venkovských stavení oslovují své obdivo-
vatele již téměř půl století. Milovníky umění můžeme, obzvláště 
v předvánočním období, potěšit zprávou, že výstava bude z části 
prodejní a v muzejních prostorách bude k vidění až do poloviny 
února příštího roku.

Mgr. Iva Kopecká
Regionální muzeum v Chrudimi

Po prázdninové pauze nám opět přišly zazpívat a zarecitovat děti 
z místních školek. V září děti z Mateřské školy Slatiňany a v říjnu 
děti z Mateřské školy Děvčátko Momo. Bez jejich milých vystou-
pení nejsou naše oslavy narozenin úplné. Děkujeme také všem 
učitelkám, které s dětmi vystoupení připravily.
Pracovnice pečovatelské služby navštívily i dlouholetou obyvatel-
ku Domu s pečovatelskou službou Slatiňany paní Věru Heřman-
skou, která ve Slatiňanech prožila úctyhodných 96 let. Od loňské-
ho roku žije v Domově pro seniory v Heřmanově Městci. Návštěva 
se uskutečnila u příležitosti 97. narozenin paní Heřmanské, která 
na Slatiňany vždy ráda vzpomíná.
Slunečný a teplý podzim nás vylákal i na vycházku do zámeckého 
parku.
A  nesmíme zapomenout na  každoroční návštěvu Výstavy hub 
ve Společenském domě, kterou jsme zakončili návštěvou místní 
cukrárny.
Od října obyvatelé DPS opět po několika letech cvičí. Schází se ka-
ždou středu od 14 hodin ve velké společenské místnosti a posled-
ního cvičení se účastnila přesná polovina obyvatel. Pod vedením 
paní Růženy Mackové si nejen zacvičí, ale užijí si i spoustu legrace. 

Mg. I. Čápová Tušicová

 ■ PODZIM V DPS

Vážená redakce Ozvěn, chtěl bych Vás požádat o zveřejnění pár 
vět na doplnění rozhovoru pana Zdeňka Jiráska s  Jardou Koreč-
kem ze říjnových Ozvěn. V článku zaznělo, že Jarda byl v mládí ak-
tivním lyžařem, vodákem a vůbec duší sportovcem. Já na něj mám 
(a  jistě nejsem sám) krásné vzpomínky z dob, kdy nám věnoval 
jako dětem spoustu svého času v různých „kroužcích“. Ať to byla 
pěší turistika, lyžování, nebo vodácké výpravy a  tréninky. Neza-
pomenutelné jsou situace, kdy jsme si museli po ranním příjez-
du vlakem na sjezdovku do Hlinska nejprve kopec minimálně 3x 
vyšlapat bokem, abychom nahradili rolbu, a poté mohli lyžovat. 
Spaní pod širákem pod skalním převisem na puťáku v Tulovco-
vých Maštalích a nácvik slaňování skály. Vodácké začátky na tábo-
ře pod hrází Pařížovské přehrady a splutí Vltavy na vlastnoručně 
opravených polodřevěných kánoích včetně přejezdu Lipna a šíle-
né bouřky. Dodnes jsem Jardovi za tyhle chvíle nesmírně vděčný 
a přeju mu do dalších let dobré zdraví, dobrou náladu, dobré lidi 
kolem sebe, dobrou inspiraci k malování a ať mu to červené po-
řád chutná. 

Díky Milan Štěpánek (Jepičák) z Trpišova

 ■ PÁR VĚT NA DOPLNĚNÍ 
ROZHOVORU S JARDOU KOREČKEM 
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Slatiňanští atleti a školáci dostali vytouženou umělou dráhu. Jako 
jeden z  posledních oddílů v  republice. Novotou zářící červená 
dráha je skutečně krásná a bude jistě bohatě využívaná. Zaběhat 
na ní si mohou i rekreační běžci. Atletika ve Slatiňanech existuje 
od roku 1941, konkrétně od 19. března toho roku, kdy se za So-
kolovnou sešlo deset budoucích atletů pod vedením profesora 
Rudolfa Mísaře na prvním tréninku. Na čem ale trénovali?
Než se k tomu dostaneme, musíme si připomenout tehdejší okol-
nosti. Zuřila 2. světová válka a jak známo Němci zrušili a zakázali 
mimo jiné i Sokol. Profesor Mísař tehdy musel na protektorátních 
úřadech vyběhat povolení k založení atletického oddílu. I když šlo 
skutečně jen o povolení ke sportu, měl s tím po „Vítězném“ únoru 
potíže, protože někteří „vlastenci“ ho chtěli obvinit z kolaborace 
s fašisty. Naštěstí z toho nebyl kriminál, ale jen nějaké, na tu dobu 
drobnější, nepříjemnosti. 
Za Sokolovnou bylo sokolské hřiště, ale ne běžecká dráha. Tu si 
museli atleti sami vybudovat. Místo na 400 m dlouhou dráhu tam 
ovšem nebylo, ale to se tehdy tak neřešilo. Po republice byla řada 
drah kratších. Sem se vešla čtyřdráha dlouhá 240 m. Zpočátku 
byla celá travnatá, ale hned další rok vzal mladý nadějný doros-
tenec František Jeníček od  svého otce statkáře pár koní a  pluh 
a zoral cílovou rovinku, hlína se vyvezla a místo ní se tam navozila 
škvára. Ta nebyla nejlepší, byla příliš hrubá, ale tehdy asi na výběr 
nebylo. Atleti vzali lopaty a hrábě a dráhu pěkně srovnali, poté se 
válcovalo tak dlouho, až se největší kusy škváry rozdrolily a dráha 

byla celkem slušně připravená k běhání. Rovinka byla tedy škváro-
vá, zbytek zůstal travnatý. Poté se už atletický život ve Slatiňanech 
rozběhl naplno. Dodnes lze za Sokolovnou najít zbytky mantinelů.
Tato dráha dobře sloužila až do roku 1956. To už všude byly škvá-
rové dráhy dlouhé potřebných 400 m a ta slatiňanská přestávala 
závodníkům stačit. Tehdy začal atletický závodník a  funkcionář 
Miroslav Hořčička jednat a obíhat všechna potřebná místa. Vybě-
hal povolení i peníze, a tak vznikla krásná červená dráha požado-
vané délky. Proč červená? Protože byla antuková. Takových drah 
nebylo moc, sám autor textu si vzpomíná na podobné dráhy jen 
v Náchodě a Rychnově nad Kněžnou. Nová dráha byla na okruhu 
šestiproudá a v cílové rovince osmiproudá. Od toho šestapade-
sátého roku se tedy začalo závodit na  novém stadionu. Pak se 
do  hry vložil významný atletický funkcionář, rozhodčí, statistik 
a novinář Jan Popper, člen našeho oddílu. Na atletickém svazu za-
řídil, že do Slatiňan byly přidělovány významné atletické závody, 
a to i mezinárodní. Nejslavnějším podnikem byla koncem 50. a za-
čátkem 60. let VC Slatiňan, kde hlavní disciplínou byl běh na 80 m 
překážek žen (různým oddílům v republice byla přidělena jedna 
disciplína), ale těch disciplín viděli diváci více. A divácký zájem byl 

obrovský. Přesně se to neví, ale pamětníci uváděli čísla od dvou 
do tří tisíc. Ostatně několik fotografi í ukazuje davy lidí kolem zá-
bradlí, které dokládají, že ten odhad byl asi poměrně přesný. Dnes 
něco naprosto nemyslitelného. Ale uvědomme si, že ještě dozní-
vala doba Emila Zátopka a sport byl tehdy jedna z mála možností, 
jak utéci od kruté politické reality. Navíc ta konkurence na VC byla 
skutečně světová. Vždyť považte, že v roce 1961 přijel olympijský 
vítěz a  světový rekordman ve  skoku vysokém (216 cm) Robert 
Šavlakadze (Gruzínec v dresu SSSR). Ten závod byl tehdy kurióz-
ní. Časový program se asi trochu natáhl, a když ve výšce zůstali 
poslední tři skokané, kromě Šavlakadzeho ještě pardubická dvoj-
čata Jiří a Pavel Čechákovi (Pavel o tom autorovi článku vyprávěl), 
začalo se pomalu stmívat. Pořadatelé to vyřešili originálně. K sek-
toru přistavili několik motocyklů a jejich refl ektory sektor osvítily. 
Šavlakadze skočil, pochopitelně stredlem, 202 cm. Skokané tehdy 
nedopadali do žádné matrace, ale do nakypřeného písku! Po této 
výšce však soutěž skončila, a to dosti kuriózně. Tehdejší stojany 
vyšší výšku nedovolovaly. Pořadatelé to chtěli řešit židlemi, ale 
Šavlakadzemu se už do písku z tak velké výšky asi padat nechtělo. 
Špičkových závodníků ale startovalo ve Slatiňanech mnohem více. 
Závodili u nás dokonce i reprezentanti Indie.
Dráha dobře sloužila celá šedesátá léta a většinu let sedmdesá-
tých. Potom se však oddíl dostal do útlumu, najednou bylo málo 
závodníků. Když koncem sedmdesátých let odešla silná skupina 
mladíků najednou na vojnu, oddíl byl uveden do jakéhosi umě-
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byla celkem slušně připravená k běhání. Rovinka byla tedy škváro-byla celkem slušně připravená k běhání. Rovinka byla tedy škváro-

obrovský. Přesně se to neví, ale pamětníci uváděli čísla od dvou 

 ■ HISTORIE ATLETICKÉ DRÁHY
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Dne 7. 9. 2023 vyrazilo 54 členů a  jejich rodinných příslušníků 
na týdenní pobyt do lázní Piešťany. Tento pobyt získal od diabe-
tiků pět včeliček za píli. Ubytováni jsme byli v hotelu Harmonia 
v Piešťanech. Cílem pobytu bylo posílit své zdraví před zimou. 
K tomu přispělo výjimečně slunečné počasí, 6 lázeňských proce-
dur, slovenská kuchyně obohacená o maďarské speciality. Mezi 
každodenní kulturní program patřily procházky po  kolonádě 
a v lázeňském parku v Piešťanech, výlety do okolí i opékání buřtů. 
A toto vše jsme prožili za jediný týden. A nejsilnější zážitky?
První včeličku poskytujeme za  ubytování a  služby v  hotelu 
na břehu Slnečného jezera. Okolo jezera vede asfaltová cyklostez-
ka, tu využívala většina účastníků k výletům na kole, nebo na pěší 
procházky mezi dopoledními lázeňskými procedurami. Mezi nej-
příjemnější procedury patřil “kořenový zábal”, což je specialita 
piešťanských lázní. 
Druhá včelička přiletěla z kultury. V parku na lázeňském ostrově 
jsme stihli část vystoupení národopisného souboru na místních do-
žínkách, výstavu Alfonse Muchy v Piešťanech, pořádanou z Londýna, 
i výtečnou kávu v různých lázeňských kavárnách. Zvláštností parku 
jsou různá jezírka a krásně kvetoucí záhony všech možných barev. 
Vedení našeho hotelu připravilo každý večer program např. s har-

monikou, country večer, večer lidových písniček českého i sloven-
ského původu. Prostě vzpomínky na naše mládí.
S třetí včeličkou jsme jezdili na výlety po okolí. Celé Slovensko je 
plné kostelů, hradů a zámků. Zhlédli jsme také přírodní muzeum 
s názvem “Park miniatúr Podolie”. Mezi největší exponáty v měřít-
ku 50:1 patří Bratislavských hrad, Oravský hrad a další exponáty, 
při jejich prohlídce si můžeme uvědomit jejich skutečnou rozlohu. 
Také Slovensko má svou šikmou věž. V městečku Vrbové se zvo-
nice kostela naklonila již o necelý metr, tím se malé město stává 
turistickým lákadlem.
Velkým zážitkem byla návštěva termálního koupaliště Nitranka, 
které má stejné složení termální vody jako známější Podhajská a je 
podobné vodě v Mrtvém moři. Celý termální komplex je nový, plný 
vodních atrakcí a jeho výstavba stále pokračuje. Věříme, že dvě od-
poledne strávené v různě teplé termální vodě nás na zimní období 
dobře připravila. Za tak skvělý zážitek dáváme čtvrtou včeličku. 
A naše poslední, pátá včelička? Ta je nejsilnější a patří naší paní  
„šéfové” Olince Slachové za skvělou přípravu a organizaci celého 
pobytu ve  slovenských Piešťanech. Bezpečně nás vozil pan řidič 
Josef Matějka ze slatiňanské fi rmy M+D a rovněž i  jemu moc dě-
kujeme.

Zapsala: Jitka Habartová

lého spánku. A když se kluci po roce 1980 vrátili z vojny, uvíta-
la je dráha zarostlá metrovou lebedou. Zbylí atleti začali závodit 
za Chrudim nebo si sportovali jen rekreačně. Ale pár nadšenců 
se dalo do plení, plelo a plelo, až dráhu vyplelo. A v  roce 1983 
bylo obnoveno družstvo mužů, o něco později i mládežnické ka-
tegorie. Nastaly opět krásné atletické časy. Jenže antuková drá-
ha stárla, přece jen potřebovala mnohem větší údržbu a hlavně 
kropení. Koncem 90. let už byla opravdu velmi špatná. Spartak 
se rozhodl provést rekonstrukci, ale na  tartan v  té době neby-
lo ani pomyšlení, i když to už byla doba, kdy umělé ovály začaly 
přibývat. Rekonstrukci prováděla legendární fi rma Sibera (starý 
pan Sibera stavěl dráhy, na kterých Zátopek překonával světové 
rekordy). Firma měla speciální a tajný recept na míchání škváry 
a  jílu, původně do směsi přidávala i vyjetý olej, nějaká ekologie 
byla ještě v plenkách. Ve Slatiňanech se ale už pochopitelně sta-
vělo bez oleje. Bohužel, vedení Spartaku tehdy bez vědomí atletů 
z úsporných důvodů zúžilo cílovou rovinku na pouhých šest drah. 
Nicméně v roce 1999 byl nový škvárový ovál uveden do provozu. 
Ale čekal ho stejný osud jako původní antuku. I škvárová dráha 
vyžadovala náročnou údržbu - pravidelné smykování, zametání, 
válcování a kropení. Zejména kropení se konalo pouze při deš-
ti. Na udržování fotbalového trávníku i velkého běžeckého oválu 
jaksi nebyly síly, něco muselo mít přednost, něco muselo ustou-
pit. Dopadlo to tak, jak muselo. Posledních deset let byla dráha 
mizerná, posledních pět let zoufalá. Ve vedrech jako beton nebo 
naopak jako popeliště, po větším dešti jako bažina, protože voda 
se nevsakovala. Atleti už nemohli pořádat žádné závody, vyjma 

běžecké hodinovky. Toto trápení skončilo až letos díky Městu 
Slatiňany, které v roce 2021 převzalo od Spartaku pozemky pod 
dráhou a na druhý pokus získalo dotaci na rekonstrukci. Na za-
čátku letošních prázdnin najela těžká technika fi rmy Chládek 
a Tintěra, vybagrovala a odvozila podklad, položila asfalt, na něj 
černou směs z rozemletých pneumatik, fi rma Calypso nastříkala 
červenou hmotu a fi rma Sportline dráhu nalajnovala. Přijďte si ji 
vyzkoušet. Je to jiné kafe než černá škvára.

zdeněk jirásek

STALO SE

běžecké hodinovky. Toto trápení skončilo až letos díky Městu 

monikou, country večer, večer lidových písniček českého i sloven-monikou, country večer, večer lidových písniček českého i sloven-

 ■ DIABETICI V PIEŠŤANECH
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Před 20 lety začali dokumentaristé z Post Bellum natáčet životní 
příběhy válečných veteránů, převážně z druhé světové války, díky 
čemuž najdete dnes přes 1 000 jejich svědectví v on-line archivu 
Paměť národa. Zájem dokumentaristů se rozšířil i na lidi, kteří bo-
jovali za naši svobodu, i když nenosili uniformu. 

Zdokumentován byl také životní příběh paní Marie Kyselové.
Marie Kyselová, rozená Schmoranzová, se narodila 31. července 
1939 ve  Slatiňanech. Kvůli osobní antipatii tehdejšího ministra 
školství Zdeňka Nejedlého k  rodu Schmoranzů nemohla studo-
vat vysokou školu. Příbuzní, kteří soukromě hospodařili, přišli 
o  veškerý majetek, případně i o  svobodu. Její maminka musela 
kvůli tomu, aby jí komunistický režim dal alespoň malou penzi, 
pracovat až do svých pětasedmdesáti let. Pamětnice v roce 1968 
krátce vycestovala do Vídně, kde se dozvěděla o okupaci Česko-
slovenska. Zamířila s ostatními lidmi demonstrovat k sovětskému 
velvyslanectví, kde někdo odhodil dvě zápalné lahve. Po návratu 
domů chodila protestovat a  šířila petice proti vstupu okupač-

ních armád. V nadcházející normalizaci ji vyhodili ze zaměstnání 
na okresním národním výboru, kde pracovala na plánovacím od-
boru. Až po delší době a ze známosti se jí podařilo získat špatně 
placené místo na správě silnic. Po sametové revoluci Marie Kyse-
lová vstoupila do KDU-ČSL a stala se aktivní členkou. Po dvaceti 
letech zase začala chodit do kostela. V roce 2003 bojovala s rako-
vinou. Od roku 2011 žije v Domě s pečovatelskou službou ve Sla-
tiňanech. 
„Víra v Boha mě nese a posiluje. Nebojím se smrti. Jsem ráda, když 
můžu těm, kteří se jí bojí, dodat odvahu,“ dodává pamětnice paní 
Marie Kyselová na závěr svého vyprávění.
Celý příběh naleznete na www.pametnaroda.cz.
Zdokumentovány byly také příběhy dalších devíti obyvatel Slati-
ňan nebo pamětníků s vazbou na Slatiňany. Nechejte si odvyprá-
vět zajímavé příběhy Zdeňka Jiráska, Daniela Vychodila, Jarmily 
Harsové, Marie (sestry Vlasty) Grisové, Vladimíra Prchala, Růženy 
Horákové, Antonie Málkové, Stanislava Vobejdy, Anny Sedlákové. 
Pořízením květu vlčího máku přispějete na přímou pomoc hrdi-
nům a zachování jejich příběhů. 

Jana Švecová, radní

MĚSTO

 ■ HRDINOVÉ 20. STOLETÍ ODCHÁZEJÍ. NESMÍME ZAPOMENOUT.
PAMĚŤ NÁRODA DOKUMENTUJE A VYPRÁVÍ JEJICH PŘÍBĚHY

Marie Kyselová, 2019. Zdroj: sbírka Post Bellum.

U rodinné hrobky ve Slatiňanech, vlevo Gustav Schmoranz se strýcem 
Františkem, ředitelem chrudimského lihovaru. Zdroj: Archiv pamětníka

Na  slatinaku přibyl kalendář akci. Nejbližší akce a  kalendář pro 
aktuální měsíc najdete v pravé postranní liště dole a podrobnější 
seznam na speciální stránce ‚Akce‘. Všechny odkazy jsou aktivní, 
tedy po kliknutí se zobrazí příspěvek s dalšími podrobnostmi.
Smysl kalendáře je shromáždit akce z  různých zdrojů na  jed-
nom místě bez další starosti pro organizátory. Běžný postup 
je totiž ten, že pozvánky se objeví jen tam, kam si organizátoři 
vzpomenou je zadat. To platí o  většině jiných kalendářů akcí 
včetně toho na  našem městském webu, kudyznudy.cz. Auto-
maticky se akce neobjeví ani v hlášení místního rozhlasu či výle-
pových plochách. A tak se stává, že o jedné akci se dozvíme 10 
×, až to otravuje, a o jiné se nedozví ani ten, kdo by tam třeba 
šel (kolik lidí třeba ví o každoročním festivalu na Klíček za Soko-
lovnou?).
V našem kalendáři automaticky importujeme zatím jen z Mobil-
ního rozhlasu a i tak je třeba záznam pak ručně upravit. Ale rád 
bych časem doplnil další zdroje. A pokud se to osvědčí, třeba to 

bude tvůrce dalších webů inspirovat. Tím by se usnadnila propa-
gace akcí, návštěvníci by byli lépe informováni a taky by bylo více 
patrné, že se toho kolem nás děje dost.
Slatinak je hlavně na zkoušení různých funkcí komunálního webu, 
takové – jak říkají programátoři – „pískoviště“ (sandbox). Někte-
ré již vyzkoušené funkce se zdají být docela funkční (informování 
o aktualitách, interaktivní kronika města, sledování stavu dlouho-
dobých projektů, propojování témat, všudedostupný společný 
„zápisník“), něco se rozjíždí nesměle (nabízení komunálních zpráv 
pro vyvážení převahy neosobních zpráv ze státních a regionálních 
médií) a něco se nechytlo vůbec (veřejná diskuse občanů i poli-
tiků, kolektivní doplňování a  upřesňování obsahu podle hesla 
„když každý přidá něco, všichni mohou mít hodně“). Avšak pokud 
se nějaká z těch funkcí ukáže životaschopná a převezme ji třeba 
město nebo někdo jiný, budu jen rád (a začnu vymýšlet zase něco 
dalšího).

Robert Koblížek – editor a znouzeredaktor slatinak.cz

 ■ KALENDÁŘ AKCÍ NA SLATINAKU
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 ■ KULTURNÍ A SPOLEČENSKÉ AKCE DO KONCE ROKU 2023

 listopad

   5. 11. 15.00 hodin Vodnické pohádky s vodnickou prodejnou a kreslírnou  Společenský dům

   7. 11. 19.00 hodin  194. Laskavý večer písničkář Jiří Dědeček Společenský dům

 10. 11. 16.00 hodin Vystoupení kapely Pardubická šestka  Společenský dům

 11. 11. 11.00 hodin Akt uctění památky válečných veteránů  parčík

   u zdravotního střediska

 11. 11. 13.00 hodin Svatomartinský průvod  hřebčín Slatiňany

 14. 11. 19.00 hodin 119. beseda o cestování – Peru: Rita a Milan Chalupníkovi   Společenský dům

 21. 11. 19.00 hodin 195. Laskavý večer – písničkář Miroslav Paleček Společenský dům 

 prosinec

   3. 12. 17.00 hodin Rozsvícení vánočního stromu a budou i andělé…  parčík před

   základní školou

   5. 12. 19.00 hodin 196. Laskavý večer Petr Šotta + Zdeněk Jirásek  Společenský dům

   9. 12. 10.00–1600 hodin Vánoční jarmark Jiráskova ulici, i v okolí

   kostela sv. Martina 

 10. 12. 17.00 hodin Slavnostní koncert Emmy Hubáčkové v kostele kostel sv. Martina 

 12. 12. 19.00 hodin  120. beseda o cestování - Nový Zéland Dáda Louvarová a Tomáš Dvořáček Společenský dům

 16.12. 17.00 hodin Vánoční koncert hudební skupiny Promusica na radnici obřadní síň radnice

   1. 12.  Začíná Advent  na zámku…

Podrobnější informace k uvedeným akcím naleznete na plakátcích.

Za RR, Marta Kolouchová

 DATUM KONÁNÍ NÁZEV AKCE MÍSTO KONÁNÍ

Vánoční jarmark Jiráskova ulici a okolí kostela sv. Martina
Svatomartinský průvod  hřebčín Slatiňany
Foto: Petr Šimerda
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Druhá říjnová sobota patřila v  Kladrubech nad Labem tradiční 
Hubertově jízdě pro zaměstnance národního hřebčína. Projížďku 
podzimní kladrubskou krajinou absolvovalo 13 kočárů, 1 výletní 
vůz a 21 jezdců rozdělených do tří lotů, které vedli zkušení mas-
teři. První lot vedl ředitel národního hřebčína Jiří Machek v sedle 
klisny slovenského teplokrevníka Sagira-K, druhý lot Jakub Hlávka 
v sedle českého teplokrevníka Lucero-K, třetí lot Jan Holec v sedle 
starokladrubského koně Generalissimus Filomena III - 4 a kočá-
rový lot Jiří Nesvačil jun. I v letošním roce byla jedním z hostů Hu-
bertovy jízdy ředitelka Zemského hřebčince Písek Hana Stránská, 
která ji absolvovala v sedle českého teplokrevníka Quido-K.
Trasa Hubertovy jízdy měřila přibližně 21 kilometrů a koně překo-
nali téměř 80 přírodních skoků. Jednou z překážek byl již tradičně 
atraktivní průjezd Kurkovým jezírkem. Následovalo halali na klad-
rubském závodišti, kde se podařilo chytit liščí ocas ředitelce Zem-
ského hřebčince Písek Haně Stránské, Barboře Květoňové, Alici 
Novákové a řediteli národního hřebčína Jiřímu Machkovi. Huber-
tova jízda byla zakončena v Císařském hostinci slavnostní večeří 
a taneční zábavou.
Další významnou akcí národního hřebčína je Svatomartinský prů-
vod, který se bude konat v sobotu 11. listopadu v Hřebčíně Slati-
ňany. 26.–27. prosince se mohou návštěvníci těšit na již tradiční 
akci Zimní království starokladrubských koní.
Mgr. Kristina Chaloupková 
Národní hřebčín Kladruby nad Labem
Kladruby nad Labem č. p. 1, 533 14 Kladruby nad Labem
e-mail: chaloupkova@nhkladruby.cz
tel: + (420) 720 934 840

 ■ HUBERTOVOU JÍZDOU SE
NÁRODNÍ HŘEBČÍN ROZLOUČIL 
S LETOŠNÍ JEZDECKOU SEZÓNOU
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Laskavé večery vstoupily do svého třetího desetiletí. Těch uplynulých 
dvacet let přineslo 188 hudebně poetických pořadů a také řadu pří-
běhů. Pokusím se vám některé trochu přiblížit, než je sám zapomenu. 
Připomínám jen, že první LV se konal 4. 3. 2003.
Ve svém vyprávění trochu přeskakuji dopředu i dozadu, ale stále 
se mi vrací vzpomínky a příběhy, o kterých by byla škoda pomlčet. 
To jsem vám jednou počátkem roku 2006 v  pozdním odpoled-
ni stopoval na kraji Hrochova Týnce. Byla vlezlá zima, mrholilo, 
foukal studený vítr a začínalo se stmívat. Zkrátka nevlídno. Řek-
něte sami, jestli byste v takové situaci zastavili stopaři, neznámé-
mu muži s vyhrnutým límcem a kulichem naraženým až na oči. 
Šance, že mě někdo sveze, byla minimální. Ale měl jsem štěstí. 
A  dvojnásobné. Zastavil mi chlápek zralejšího středního věku, 
byl to příjemný člověk a hned se dal do hovoru. Poprosil jsem, 
jestli by mě nehodil do Chrudimě, ale když zjistil, že potom půjdu 
pěšky do Slatiňan, hned řekl, že mě odveze až domů, přestože to 
pro něj byla zajížďka a před sebou měl ještě dlouhou cestu. A při 
té krátké jízdě jsme se o sobě dozvěděli to nejpodstatnější. Ale 
popořádku. Pán mi pověděl, že jede od Pepy Nose. Hned jsem 
zpozorněl a prozradil jsem, že pořádám takové literárně hudební 
večery a Pepa Nos by se mně líbil (tehdy, dnes už ne). On na to, 
že mi kontakt i  doporučení klidně dá, ale zároveň mě varoval. 
Pepa prý není příliš spolehlivý a nemuselo by to dopadnout dob-
ře. Pak se mi ale nabídl, že by mohl zahrát sám. Tvář mně sice 
byla trochu povědomá, jako bych toho člověka už někde viděl, ale 
nevzpomněl jsem si. Zeptal jsem se tedy, jestli je také muzikant. 
A odpověď mně vyrazila dech: Ano, já jsem Jan Kryl, bratr Karla. To 
už jsme byli před naším barákem. Bohužel neměl čas jít na čaj, ale 
v autě jsme si vše domluvili. A tak na 27. LV zazněly písně legen-
dárního Karla Kryla v podání jeho bratra Jana, který přidal i několik 
svých vlastních. Bylo to samozřejmě spojeno i  s povídáním, lidi 
měli otázek přehršel. Za zmínku stojí ještě to, že Jan Kryl měl ten 
den dopoledne vystoupení pro školy v Pardubicích a pak hned 
jel do Slatiňan. Přestože věděl, kde bydlím, nechtěl prý otravovat 
a několik hodin čekal v autě před Společenským domem. Naštěstí 
večer nikam nespěchal, a tak rád přijal nabídku noclehu. To po-
vídání bylo dlouhé a poutavé. A sbírečku jeho básní, kterou mi 
tehdy daroval, pokládám za jednu z nejcennějších v mé knihovně. 
Zajímavostí jsou i  jména bratří Krylů. Můj host se jmenoval Jan 
Karel, zatímco bratr to měl opačně, Karel Jan.
Teď trochu smutněji. Nedávno zemřela legenda české hudební 
kritiky a publicistiky Jiří Černý, o kterém jsem již psal. Měl jsem 
ho nesmírně rád. Často si říkám, že jsem měl v životě často štěstí 
na tak po všech stránkách krásné lidi. O to více mě zpráva o jeho 
smrti zasáhla. Ale smrt k životu patří. A tak jsem prošel přehled 
všech Laskavých večerů a zavzpomínal jsem na ty, které už nikdy 
nepozvu, ač bych moc rád (s jednou výjimkou).
Ivana Měkotová, úžasná výtvarnice a učitelka dramatické výchovy 
(4. LV), spisovatel z Chotěboře Petr Musílek (5.), můj velký přítel, 
spisovatel Pepa Krečmer (6. a  23.), nezapomenutelný fotograf 
a  velký kamarád Libor Blažek (10. + fotodokumentace LV), se-
nátorka, diplomatka, lékařka a spisovatelka Jaroslava Moserová 
(22.), skvělý chrudimský malíř František Nový (24.), mladý pardu-
bický hudebník a básník Jan Burác Buryánek (32.), který to ukončil 
ve třiatřiceti, Ivan Martin Jirous alias Magor (40. a 87.), recitátor 
a znalec poezie Mirek Kovářík (45., 67., 84., 100. a 151.), nesmírně 
vlídný člověk a skvělý pianista Petr Pilný (64., 68. A 81.), recitátor 
Václav Fikrle z Buštěhradu (95., 126., 147. a 172.), znalec beatnic-

ké kultury Miloslav Kučera (98.), tramp, básník a písničkář Honza 
Kratochvíl (120.), básník a polonista Jiří Červenka (135. a 150.) a pi-
anista, kapelník a přítel Jan Stejskal (139. a 162.).
K jednomu jménu z tohoto smutného seznamu se ještě vrátím. 
Byl to LV, při kterém jsem se také dost spálil, i když tentokrát až 
dodatečně. Samotný LV byl naprosto precizní. Ale opět popořád-
ku.
Na schůzi jednoho literárního spolku v Pardubicích jsem si sedl 
ke stolku, kde seděl Pepa Krečmer a pak ještě jeden gentleman, 
jinak ho vystihnout nemohu. Pán asi šedesátiletý, v perfektním 
světlém obleku a  noblesního chování. Já, oproti němu mladší, 
v  tričku a kraťasech, jsem se zprvu necítil ve své kůži. Ale to se 
za chvíli změnilo. Vytáhl z tašky knížku Ferlinghetti v Praze, kterou 
jsem před schůzí koupil v antikvariátu a chtěl si ji trochu prolis-
tovat. Tu ten gentleman zpozorněl a ptal se, kde jsem tu knížku 
sehnal. Poté mi prozradil, že se tehdy v Praze s Ferlinghettim se-
tkal osobně. A už se rozproudil rozhovor. Řekl jsem mu, že dě-
lám Laskavé večery a že bych rád udělal jeden pořad o beatnické 
kultuře. Dohodli jsme se rychle a snadno. Miloslav Kučera, jak se 
ten gentleman jmenoval, přijel na 98. LV. Měli jsme společně při-
pravené pásmo z básní a různých textů Lawrence Ferlinghettiho, 
Allana Ginsberga, Gregoryho Corsa, Charlese Bukowského a dal-
ších beatníků. Na elektrickou kytaru nám do  toho kvílel Robert 
Frei z Hlinska. Sám jsem byl z večera nadšený a myslím, že se to 
líbilo i divákům. Tak jak to tedy bylo s tím spálením?
Za pár měsíců jsem někde seděl s pardubickým básníkem Sláv-
kem Kudláčkem. Ten se mě trochu nesměle zeptal, co mám s tím 
Kučerou. Řekl jsem popravdě, že nic, že jsme spolu jenom udělali 
jeden pořad a že ho vlastně jinak ani neznám. Slávkovi se viditelně 
ulevilo. Prý se o našem spojení po Pardubicích povídalo a zasvě-
cení nechápali, jak jsem se mohl dát s takovým člověkem dohro-
mady. Miloslav Kučera byl za komunistů cenzor, známý svým ne-
kompromisním postojem, který zakazoval texty mnoha zpěváků 
a skupin. Prý své by o tom mohl vyprávět i Slávek Klecandr. Až mě 
z toho polilo horko.
S Miloslavem Kučerou jsem se ještě někde párkrát potkal, ale už 
jsem se vždy raději na něco vymluvil a vypařil se. Později ho ra-
nila mrtvice a on zůstal doma upoután na lůžko. Jednou mě pak 
na nějaké akci oslovila sympatická paní, že je prý manželka Slávka 
Kučery (to je najednou Slávků, že) a že ten mě prý moc pozdravuje 
a vzpomíná na ten krásný večer ve Slatiňanech. Tak jsem ho taky 
nechal pozdravovat.

zdeněk jirásek

 ■ PŘÍBĚHY LASKAVÝCH VEČERŮ (DÍL SEDMÝ)


